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رئیس جمهور ضمن تاکید بر راهبرد جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تبدیل مرزهای امنیتی به مرزهای امن و اقتصادی، توسعه بازارچه های مرزی و همکاری ها در بخش انرژی با پاکستان 
را از راه های تحقق این راهبرد دانست و بر فعالیت بیشتر هر دو کشور برای تسریع در تحقق این امر تاکید کرد. به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر امروز یکشنبه در دیدار 
ژنرال »سید عاصم منیر« فرمانده ارتش پاکستان، ضمن تاکید بر راهبرد جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تبدیل مرزهای امنیتی به مرزهای امن و اقتصادی، توسعه بازارچه های مرزی و 
همکاری ها در بخش انرژی را از راه های تحقق این راهبرد دانســت و بر فعالیت بیشــتر هر دو کشور برای تسریع در تحقق این امر تاکید کرد. رئیس جمهور با بیان اینکه تقویت روابط با 
کشورهای همسایه، همسو و مسلمان از اولویت های سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران است، به اراده جدی دو کشور برای گسترش روابط اشاره کرد و افزود: تسریع در اجرای توافقات 

فیمابین موجب ارتقای بیش از پیش همکاری های اقتصادی و تجاری ایران و پاکستان و به تبع آن ارتقای سطح روابط سیاسی دو همسایه خواهد شد.

www.sobh-eqtesad.ir

دیدار فرمانده ارتش پاکستان با رئیس جمهور

رئیسی: راهبرد ایران تبدیل مرزهای امنیتی به مرزهای امن و اقتصادی است

info@sobh-eqtesad.ir

بررسی وضعیت توسعه منطقه مکران 
در کمیسیون صنایع و معادن

صنایع  کمیسیون  رئیس 
و معادن مجلس شــورای 
اســتماع  از  اســلامی 
اجرایی  دبیــر  گــزارش 
شــورای توســعه مکران 
پیرامون وضعیت توســعه 
ایــن منطقه در نشســت 

امروز کمیســیون صنایع و معادن خبر داد. به گزارش ایسنا، عزت 
الله اکبری ضمن تشریح جلســه امروز کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اســلامی، بیان کرد: در جلســه امروز کمیسیون 
حسین دهقان دبیر اجرایی شورای توسعه مکران حضور پیدا کرد. 
کمیســیون صنایع و معادن نخستین کمیسیون تخصصی مجلس 
شــورای اســلامی بود که از آقای دهقان برای ارائه گزارش درباره 
توســعه منطقه مکران دعوت به عمل آورد. در این جلسه اقدامات 
انجام گرفته برای توسعه مکران تشریح شد. در این گزارش ظرفیت 
منطقه مکران به صورت تفصیلی بیان شد.  وی در ادامه اظهار کرد: 
براساس گزارش ارائه شده اساسنامه منطقه مکران در دولت تصویب 
و لایحه آن برای بررســی به مجلس شورای اسلامی ارسال خواهد 
شــد. مسئول منطقه مکران باید اختیار تام داشته باشد. در صورت 
تحقق این امر این مسئول می تواند تصمیمات لازم را در موقعیت 
مناســب اخذ کند. در غیر این صورت نمی توان در جذب سرمایه 
گذار خارجی و بخش خصوصی برای این بخش موفق بود.  رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح 
کرد: باید همه بخش ها با یکدیگر هماهنگ باشــند و با ســرعت 
کار را پیگیری کنند تا ســرمایه بخش خصوصی جذب شود.دولت 
باید در دپیلماسی اقتصادی پیش رو باشد. دولت باید مشوق های 
جذب سرمایه را احصا کند زیرا اکنون جنگ مشوق ها است و اگر 

ما مشوق نداشته باشیم تمایلی برای سرمایه گذاری وجود ندارد.

سـرمقـاله

افتتاح شش مخزن ذخیره آب شرب در تهران
بخشــی از طرح جامع آب رسانی تهران موسوم به نام مبارک حضرت قمر 
بنی هاشــم علیه الســلام امروز با حضور وزیر نیرو به بهره برداری رسید. 
به گزارش ایلنا از وزارت نیرو، این پروژه شــامل افتتاح شــش باب مخزن 
ذخیره آب شرب با حجم کلی 140 هزار مترمکعب و بیش از 55 کیلومتر 
خط انتقال آب است. بنا بر این گزارش، مخزن 30 هزار متر مکعبی ارتش، 
مخزن 15 هزار متر مکعبی شــهید باقری2، مخــزن 15 هزار مترمکعبی 
شهید عباسپور، توســعه مخزن 30 هزار مترمکعبی 1183 غرب، توسعه 
مخزن 20 هزار مترمکعبی شــماره 8 کوی نصر و توسعه مخزن 30 هزار 
مترمکعبی شــماره 13 صادقیه اجزای این پروژه به شــمار می روند که از 
تصفیه خانه های شــماره 2 و 6  آب تهران تغذیه می شوند. همچنین این 
طرح شــامل بیــش از 55 کیلومتر خط انتقال فــولادی 1400 و 1200 
میلی متری اســت که نیاز آبی ســامانه های جنوب غربی تهران را تامین 
می کند. بهره برداری از این پروژه ها موجب پایداری و تاب آوری بیشتر در 

پهنه غرب و جنوب غرب کلان شهر تهران خواهد شد.

روند رشد تقاضای نفت در ۲۰۲۴ کاهشی می شود
که رشــد تقاضای نفت در سال 2023 آژانــس بین المللی انــرژی در حالی 
داد، پیش بینــی کــرد تقاضــای نفت میلادی را برای نخســتین بار کاهش 
به گزارش ایلنــا از خبرگزاری رویترز، امســال به بالاترین حد خود می رسد. 
روز   )IEA( انــرژی  بین المللی  پنجشــنبه اعــلام کرد تقاضــای نفت آژانس 
و بازارهای جهانی این کالای راهبردی امســال به بالاترین حد خود می رسد 
اما چشم انداز ضعیف شرایط اقتصادی و با تشــدید کمبود عرضه روبه رو شده، 
تقاضا را اندکی کاهش داده است. با این افزایش نرخ بهره انتظارها برای رشــد 
تقاضای نفت در ســال آینده را بیش از حال، آژانس بین المللی انرژی رشــد 
که این افزایش کمتر از نصف سال جاری حد انتظــار افزایش می دهد، در حالی 
گــزارش چشــم انداز کوتاه مدت انرژی میلادی است. این نهاد بین المللی در 
زیر فشار شرایط چالش برانگیز اقتصادی خود اعــلام کرد: تقاضای جهانی نفت 
بســیاری از کشورهای پیشــرفته و در قــرار گرفته و سیاســت های پولی در 
اســت.   در حالــی که انتظــار می رود حال توسعه این وضع را تشدید کرده 
102 میلیون و 100 هزار بشکه برسد، تقاضــای جهانی برای نفــت خام به 
پیش بینی  انــرژی  بین المللی  خود درباره رشد تقاضا را برای نخستین آژانس 
روزانه 220 هزار بشکه ای، 2 میلیون و بار در ســال جاری میلادی، با کاهش 
اساس برآورد این آژانس، بازار نفت در 200 هزار بشکه در روز اعلام کرد. بر 
تقاضا برای ادامه ســال 2023 از عرضه حال رویارویی با کمبود عرضه است و 
آژانس بین المللی انرژی، چین بیش از پیشــی خواهد گرفت. بر اساس اعلام 

دوســوم رشد تقاضای سال جاری میلادی را شامل می شــود، زیرا روند بهبود اقتصادی پس از لغو محدودیت های شیوع ویروس عالم گیر کرونا به ویژه در 
اواخر سال جاری میلادی شتاب می گیرد. با این حال، روند احیا تاکنون کند بوده است. آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد: بازگشایی ها در چین که به طور 
گســترده پیش بینی می شــد، تاکنون از بخش سفرها و خدمات فراتر نرفته و بهبود اقتصادی این کشور پس از جهش در اوایل سال جاری میلادی اوضاع 
چندان مطلوبی نداشــته اســت. تقاضای برای نفت خام در کشورهای توســعه یافته و به ویژه اروپا به دلیل افت بخش های تولیدی و در عین حال رویارویی 
کشورهای توسعه یافته عضو سازمان توسعه و همکاری های اقتصادی )اوئی سی دی( در قاره سبز به دلیل پشت سر گذشتن چهار دوره سه ماه پیاپی تقاضای 
کاهشــی تا ســه ماه پایانی امسال، همچنان پایین است. آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد که رشــد تقاضای نفت در سال آینده میلادی نسبت به سال 
جاری میلادی نصف می شود و به یک میلیون و 100 هزار بشکه در روز می رسد که بازتاب دهنده افزایش استفاده از خودروهای برقی به منظور بهره وری 
انرژی اســت، هرچند این نهاد بین المللی پیش بینی خود را برای تقاضای جهانی نفت خام نســبت به برآورد رشد روزانه 860 هزار بشکه ای در ماه گذشته 
میلادی افزایش داده اســت. بر اســاس اعلام این نهاد بین المللی، چشــم انداز مطلوب اقتصاد جهانی در سال آینده میلادی و افزایش مورد انتظار مصرف 

سوخت در چین عامل این افزایش پیش بینی است.

مازیــار حائری فومنــی رئیس گروه صنعتــی کاپلا با 
توجه به سرمایه گذاری این مجموعه در جزیره کیش 
و راه اندازی یک واحــد تولیدی جدید، ضمن تأکید بر 
کارشکنی ها در روند راه اندازی این واحد تولیدی، این 
جزیره را "سرمایه گریز" خواند. شرکت کاغذ و پلاستیک 
خلیج فارس کیش سومین عضو گروه صنعتی کاپلا است 
که با مشــارکت 30 درصدی شرکت سرمایه گذاری و 
توسعه کیش در این جزیره راه اندازی شده است.حائری 

با تأکید بر تجربه موفق جذب سرمایه گذاری خارجی 
این گروه صنعتی در منطقه آزاد انزلی و همچنین عدم 
ســرمایه گذاری خارجی در جزیره کیش طی 3 سال 
گذشته، شرایط را جهت ورود ســرمایه به این جزیره 
بسیار مناســب ارزیابی کرد اما حضور عده ای سودجو 
و منفعت طلب در ســاختار سازمان منطقه آزاد کیش 
را مغایر با نصایح رهبــری و همچنین نیازهای کنونی 

مناطق آزاد عنوان کرد و 
افزود: چهارده ماه سکوت 
و مماشات کافیست و اگر 
ورود سرمایه به جزیره باز 
هم با انواع کارشــکنی ها 
از دستگاه  باشــد،  همراه 
هــای نظارتــی و امنیتی 
دعــوت به عمــل خواهد 

آمد تا علل اصلی ناکامی کیش در جذب سرمایه گذار 
خارجی را بررسی کنند.شایان ذکر است سرمایه گذار 
روس این گروه صنعتی آمادگــی کامل خود را جهت 
ســرمایه گذاری 2 میلیــون دلاری در واحد تولیدی 
جدید این مجموعه اعلام کرده و با دعوت رسمی مدیر 
عامل شرکت کاغذ و پلاستیک خلیج فارس دهم مرداد 
مــاه وارد این جزیره خواهد شــد.حائری فومنی افزود 
که آقایان مهندس محمــد علی، محمد کاظم، محمد 
و علی حائری فومنی 35 ســال پیش با سرمایه گذاری 
در زمینه تولید در جزیره کیش مسیری را آغاز نمودند 

که وظیفه ما ادامه حرکت در این مسیر و رشد و رونق 
بخشی به تولید است اما متاسفانه شرایط امروز جزیره 
بســیار بحرانی و خطرناک اســت. وی ابراز امیدواری 
کرد که مدیر عامل جدید ســازمان منطقه آزاد کیش 
موضوعات و مســائل این جزیــره را به صورت جهادی 
و انقلابــی پیگیری نماید.در ادامــه وی به تلاش های 
هیئت مدیره شرکت سرمایه گذاری اشاره نمود و اذعان 
داشت: راه اندازی یک واحد تولیدی با مشارکت بخش 
خصوصــی داخلی، بخش 
خصوصی  بخش  و  دولتی 
بی  موضوعــی  خارجــی 
است که  سابقه در کشور 
نشان از آگاهی و مدیریت 
کــم نظیر هیئــت مدیره 
گذاری  ســرمایه  شرکت 
کیش و به خصوص مدیر 
عامل این شــرکت دارد چرا که این ساختار می تواند 
الگویی برای دیگر مناطق آزاد در کشــور باشد.وی در 
پایان افــزود حتی با وجود کارشــکنی های عده ای، 
موضوع ســرمایه گذاری خارجی گروه صنعتی کاپلا در 
جزیره کیش اتفاق خواهد افتاد و طلســم عدم سرمایه 
گذاری خارجی در کیش شکســته خواهد شد چرا که 
دستور مقام معظم رهبری رونق بخشی در تولید است 
و هرگز اجازه نخواهیم داد که سیاست های کلی نظام 
مقدس جمهوری اســلامی بازیچه عده ای ســودجو و 

منفعت طلب شود.

 طلسم عدم سرمایه گذاری خارجی در کیش شکسته 
خواهد شد چرا که دستور مقام معظم رهبری رونق 

بخشی در تولید است و هرگز اجازه نخواهیم داد که 
سیاست های کلی نظام مقدس جمهوری اسلامی بازیچه 

عده ای سودجو و منفعت طلب شود.

 از دستگاه های نظارتی و امنیتی دعوت به عمل خواهد 
آمد تا علل اصلی ناکامی کیش در جذب سرمایه گذار 

خارجی را بررسی کنند

رییسی در مراسم هفته بهزیستی:

بهزیستی باید خانواده محور و اجتماع محور باشد
با اشاره به سفر رئیسی به آفریقا

مقام پیشین صهیونیستی: در حالی که آمریکا 
خواب است، ایران جایگاه خود در آفریقا را 

تقویت می کند

مذاکره ایران و روسیه برای تأسیس شرکت کشتیرانی مشترک

مشــاور پیشین امنیت ملی رژیم صهیونیستی در یادداشتی با اشاره به دســتاوردهای دیپلماتیک ایران و تقویت جایگاه 
کشــورمان در آفریقا با توجه به ســفر اخیر رئیس جمهوری کشورمان به این قاره تاکید کرد: ایران در تلاش برای افزودن 
کشورهای بیشتر به اردوگاه ضد آمریکایی بوده و خود، کلید تشکیل این بلوک است. به گزارش ایسنا، میر بن شابات، مشاور 
امنیت ملی رژیم صهیونیســتی در ســال های 201۷ تا 2021 در یادداشت خود که در روزنامه اسرائیل هیوم منتشر شده 
است با اشاره به سفر اخیر رئیس جمهوری ایران به آفریقا و بازدید از سه کشور کنیا، اوگاندا و زیمبابوه تصریح کرد: ایران 

در تلاش است تا با تقویت جایگاه خود در قاره آفریقا و افزودن کشورهای بیشتری......

افزایش ۲۰۰ درصدی مالیات سوخت در ترکیه

اطلاعیه نحوه صدور مجوزهای تأسیس و فعالیت صندوق های سدها؛ راهی برای رفع تشنگی یا قهقرای آب؟
قرض الحسنه تک شعبه ای
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آیا طلسم سرمایه گذاری خارجی در کیش 
خواهد شکست؟
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گزیده خبر

کلیات لایحه تشکیل وزارت 
بازرگانی تصویب شد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با کلیات لایحه دوفوریتی تشکیل وزارت 
بازرگانی موافقت کردند. به گزارش ایســنا، در جلسه علنی امروز )یکشنبه( 
مجلس شورای اســلامی، کلیات لایحه دوفوریتی تشکیل وزارت بازرگانی 
مورد بررســی قرار گرفت. نمایندگان مجلس شورای اسلامی بعد از استماع 
نظــرات موافقان و مخالفان، کلیات لایحــه را با ۱۲۹ رای موافق، ۱۰۱ رای 
مخالــف و ۴ رای ممتنع از مجموع ۲۳۸ نماینده حاضر در مجلس تصویب 

کردند.
سرپرست سفارت ایران در لیبی در گفت وگو با ایسنا اعلام کرد

پهلو گرفتن اولین کشتی ایرانی 
در »مصراته« پس از ۱۰ سال

سفارت ایران در لیبی به تازگی با استقرار تیم دیپلماتیک جمهوری اسلامی 
ایران در این کشور عربی و آفریقایی فعالیت خود را مجددا از سرگرفته است .

به گزارش ایســنا، دو کشــور ایران و لیبی بعد از چندین سال در ماه های 
اخیــر تصمیم به ارتقاء روابط دو جانبه خــود گرفته و در همین چارچوب 
شاهد بودیم که لیبی ســطح حضور دیپلماتیک خود در تهران را از کاردار 
به ســفیر ارتقا داد و حدود یک هفته پیش سفیر لیبی در ایران استوار نامه 
خود را به ســید ابراهیم رییسی، رییس جمهوری اسلامی ایران تسلیم کرد 
. ایران در ســال های اخیر  با توجه به تحولات داخلی در لیبی سفیر مقیم 
در طرابلس نداشت و رئوف شــیبانی سفیر ایران در تونس به عنوان سفیر 
آکردیته مســئولیت امور دیپلماتیک ایران در لیبی را بر عهده داشت. ایران 
چندماه پیش اعلام کرد که قصد دارد سفارت خود در لیبی را بازگشایی کند؛ 
در همین راستا چندی پیش  هیات دیپلماتیکی را برای بازگشایی سفارت 
جمهوری اســلامی ایران به طرابلس اعزام کــرد. در ارتباط با این موضوع  
ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران نیز هفته 
گذشته در نشست مطبوعاتی خود با خبرنگاران در پاسخ به سوالی با اشاره 
به تلاش های ایران و لیبی برای ارتقاء ســطح روابط فی مابین گفت: عملا 
سفارت ایران در لیبی متناسب با سیاســت گذاری انجام شده برای توسعه 
روابط با لیبی و دیگر کشــورهای منطقه، فعالیت خود را از سر گرفته و هم 
اکنون هیات های دیپلماتیک دو کشور در تهران و طرابلس مستقر هستند .

در حال حاضر ریاســت هیات دیپلماتیک ایران در لیبی بر عهده »عین الله 
ســوری « از دیپلمات های ارشد و باسابقه  وزارت امور خارجه است که  در 
نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در ابوظبی، مسقط، دهلی نو ، بروکسل 
، نواکشوت و سلیمانیه خدمت کرده است. عین الله سوری، سرپرست سفارت 
ایران در لیبی . در چند روز گذشــته ملاقات های بســیار خوبی با برخی از 
مقامات لیبیایی انجام داده ایم عین الله سوری در گفت وگو با ایسنا در مورد 
آخرین وضعیت ســفارت ایران در لیبی با بیان که با توجه به تعطیلی چند 
ساله سفارت ایران در لیبی ، مشغول سامان دادن به امور ساختمان سفارت 
هستیم ، گفت: خوشبختانه سفارت هم اکنون آمادگی پذیرش مراجعان را 
دارد. در چند روز گذشــته  نیز ملاقات های بسیار خوبی با برخی از مقامات 
لیبیایی انجام گرفته که بیانگر اراده قوی طرفین در توسعه روابط به ویژه در 
حوزه های اقتصادی و تجاری است.  وی ادامه داد: در همین راستا کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران در لیبی نیز فعالیت خود در این کشور را از سرگرفته 
است و چهارشنبه گذشته اولین کشتی ایران در بندر مصراته بعد از حدود ده 
سال  پهلو گرفت. این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران افزود: شرایط 
امنیتی لیبی به سطح خوبی ارتقا یافته و شرایط زندگی کاملا عادی است ، 
به همین دلیل امیدواریم در کوتاه مدت سطح روابط فیمابین را به شرایطی 
برســانیم که پیشتر ایران و لیبی از آن برخوردار بودند. استقبال دولت وفاق 
ملــی در لیبی از حضور مجدد ایران در طرابلس. وی همچنین گفت: دولت 
وفاق ملی در لیبی نیز از حضور مجدد ایران در طرابلس استقبال کرده و ما 
در این مدت دیدارهایی نیز با برخی از مسئولان این کشور داشته ایم. سوری 
تصریح کرد : امیدوارم تا ده روز آینده امور آماده ســازی ساختمان سفارت 
جهت پذیرش شایســته تر مراجعین را به پایان برسانیم تا بتوانیم بیشتر بر 

وظایف ذاتی خویش تمرکز کنیم.

با اشاره به سفر رئیسی به آفریقا

مقام پیشین صهیونیستی: در حالی که 
آمریکا خواب است، ایران جایگاه 

خود در آفریقا را تقویت می کند
مشــاور پیشــین امنیــت ملــی رژیم 
صهیونیستی در یادداشــتی با اشاره به 
دستاوردهای دیپلماتیک ایران و تقویت 
جایگاه کشــورمان در آفریقا با توجه به 
ســفر اخیر رئیس جمهوری کشورمان 
به این قاره تاکید کــرد: ایران در تلاش 

برای افزودن کشورهای بیشتر به اردوگاه ضد آمریکایی بوده و خود، کلید تشکیل این 
بلوک اســت. به گزارش ایسنا، میر بن شابات، مشاور امنیت ملی رژیم صهیونیستی در 
ســال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۱ در یادداشت خود که در روزنامه اسرائیل هیوم منتشر شده 
اســت با اشاره به سفر اخیر رئیس جمهوری ایران به آفریقا و بازدید از سه کشور کنیا، 
اوگانــدا و زیمبابوه تصریح کرد: ایران در تلاش اســت تا با تقویت جایگاه خود در قاره 
آفریقا و افزودن کشورهای بیشتری به اردوگاه ضد آمریکایی، بر شتاب دیپلماتیکی که 
در ماه های اخیر از آن برخوردار بوده اســت، بیفزاید. وی ادامه داد: ایران پس از احیای 
روابط با عربستان سعودی و امارات متحده عربی و حتی با تعمیق همکاری استراتژیک 
با روسیه، اکنون هدف دیپلماتیک دیگری را در نظر گرفته است؛ آفریقا. ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری ایران سفر خود به آفریقا را چند روز پیش آغاز کرد که این اولین سفر 
یک مقام ایرانی در این ســطح در بیش از یک دهه گذشــته محسوب می شود. هدف 
اعلام شده وی ایجاد همکاری بیشتر در زمینه مسائل اقتصادی بین جمهوری اسلامی 
و آفریقا است که آن را »قاره فرصت« می داند. این مقام پیشین صهیونیستی نوشت: اما 
جدای از مسائل اقتصادی، واضح است که او سعی خواهد کرد از این سفر برای تقویت 
شتاب دیپلماتیک ایران در ماه های اخیر با تقویت جایگاه خود در قاره آفریقا و افزودن 
کشورهای بیشتری به اردوگاه ضد آمریکایی استفاده کند. در واقع ایران کلید تشکیل 
این بلوک بوده اســت. تنها یک هفته پیش از این نیز وزیــر امور خارجه ایران پس از 
هفت سال وقفه با همتای سودانی خود در چنین مذاکرات سطح بالایی دیدار کرد. به 
گزارش رســانه های ایرانی، دو طرف درباره راه های احیای روابط گفت وگو کردند. یکی 
دیگر از نقاط عطف مهم برای تقویت جایگاه ایران در قاره آفریقا حدود دو هفته پیش 
رخ داد که همســایه ســودان، یعنی مصر را درگیر کرد. بن شابات افزود: ایران و مصر 
برای بازگرداندن پروازهای مســتقیم میان دو کشور که بیش از ۴۰ سال پیش متوقف 
شده بود، توافق کردند. اگر این گام درست باشد، نه تنها ضرورت اقتصادی هر دو کشور 
را منعکس می کند، بلکه میل به آغاز فصل جدیدی در روابط آنها را نشان می دهد که 
در طول سال ها با تنش های زیادی همراه بوده است. در حال حاضر نمی توان گفت که 
اوضاع از اینجا به کجا پیش می رود، اما فعلًا تأیید شــده است که مصر محدودیت های 
ویزای توریستی از ایران را لغو خواهد کرد. وی در ادامه به روابط گرم میان ایران و سایر 
کشــورهای مهم آفریقایی، از جمله آفریقای جنوبی و الجزیره اشــاره کرد و نوشت که 
هدف واقعی از این تلاش ها از بین بردن تأثیر تحریم ها بر ایران و گشــودن فرصت های 
جدید برای بهبود اقتصاد این کشــور است. میر بن شــابات که اکنون رئیس موسسه 
امنیت ملی و اســتراتژی صهیونیستی Misgav اســت، ادامه داد: اما این تلاش ها برای 
خدمت به یک هدف فراگیر طراحی شده اند؛ تأثیرگذاری بر نظم جدید جهانی و ایجاد 
یک سیســتم چندجانبه که به عنوان ابزاری برای تضعیف ایالات متحده و غرب عمل 
کند. در این میان، به نظر می رســد که دولت بایدن به طور کامل بر همه این تحولات 
نظارت ندارد. بیش از حد به مسائل داخلی، رقابت با چین و جنگ اوکراین می پردازد. 
سیاســت های این کشــور در خاورمیانه به ایران اجازه داده است که قدرت پیدا کند و 
دوستان عرب واشنگتن، روسیه و چین را در آغوش بگیرند. اما نباید انتظار داشته باشیم 

که فعالیت ایران در آفریقا باعث شود بایدن از خواب غفلت بیدار و وارد عمل شود.

رییسی در مراسم هفته بهزیستی:

بهزیستی باید خانواده محور و اجتماع محور باشد
رییس جمهور گفت: صمیمانه باید از خانواده هایی که فرزندپذیر 
هستند تشکر کرد. ما در دولت برای خانواده ها، پذیرش کودکان 
را تســهیل کردیم. به گزراش ایســنا، سید ابراهیم رئیسی صبح 
امروز در مراسم گرامیداشت هفته بهزیستی که در سالن اجلاس 
سران برگزار شد، با اشــاره به فضایل دلدادگی و عشق به خدا و 
دگرخواهی مخصوصا درباره کسانی که نیاز به کمک دارند« اظهار 
کرد: به خانواده هایی که کودکان بی سرپرســت را تکفل می کنند 
خســته نباشید گفته و از آن ها تقدیر می کنیم. قدردانی اصلی از 
این افراد همانی اســت که امیرمومنان فرمودند؛  جایگاه بهشت 
برای خانوادهایی اســت که راحتی را از خود ســلب می کنند تا 
دیگری در آرامش باشد. این ایثار و گذشت و عشق و محبت بسیار 
ارزشمند اســت. با این زحمت، انسان خود و جامعه را می سازد. 
وی ادامه داد: با ســعادت  فردی اســت که برای لذت باقیه، لذت 
موقت را زیــر پا بگذارد؛ اینجا دو لذت وجود دارد  مثلا کســی 
که روزه دار اســت، لذت واقعی می برد نــه لذت موقت خوردن و 
آشامیدن. وقتی شخصی می بیند بچه ای در خانواده رشد می کند 
و برای جامعه فرد مفیدی می شود، لذت واقعی می برد. کسانی که 
خردمند و آینده نگر و ایثارگر بوده و نگاه شان به رضایت خداوند 
و ســاختن یک فرد است، زحمت تربیت این بچه های نیازمند را 
تحمل می کنند. رئیس جمهور تاکید کرد: فرزند و کودک نیازمند 
عاطفه پدر  و مهر مادر اســت. موسسه جایگاه نگهداری کودک 
نیســت. وظیفه دولت حمایت از موسســات است اما موسسات 
خیریه جای نگه داشتن کودک نیست بلکه کانون خانواده جای 
نگهداشــتن فرزندانی اســت که به محبت پدر و مــادر نیازمند 

هستند. صمیمانه باید از خانواده هایی که فرزندپذیر هستند تشکر 
کــرد. ما در دولت برای خانواده ها،  پذیرش کودکان را تســهیل 
کردیم. وی با بیان این که »سازمان بهزیستی اقدامات بسیار خوبی 
انجام داده و برای توانمندسازی افراد دارای معلولیت جسمی باید 

بیشتر تلاش کند«، گفت: اشتغال و مسکن این افراد بسیار مهم 
است و  باید اقدامات بیشتری برای تامین اشتغال آنها شود. تولید 
مســکن برای آنها رشد خوبی داشته اما به مسکن بیشتری برای 
افــراد دارای معلولیت نیازمندیم. آمار و گزارش ها خوب اســت. 

ســازمان ها، ادارات و مدارس باید برای افراد مناسب سازی و تردد 
این افراد تســهیل شــود. وی با تاکید بر این که »همه دستگاه ها 
باید برای پیشگیری از معلولیت تلاش کنند« ادامه داد: این بدان 
معنا نیست که برای جلوگیری از معلولیت، سقط جنین را تجویز 
کنند؛ چراکه قتل نفس است  بلکه تصادفاتی که منجر به معلولیت 
می شود باید کاهش یابد. تجهیزات افراد دارای معلولیت جسمی 
باید به روزرسانی شود. بهزیستی ما خانواده محور و اجتماع محور 
باشــد. بهزیســتی به خانواده ها مراجعه کند. رییسی با اشاره به 
این که »توانمندسازی باید به شکل بهتر در بهزیستی ادامه یابد«، 
ادامــه داد: در عین حضور خانواده ها در مراقبت از بچه ها، دولت ، 
بهزیستی و خیرین باید از خانواده های فرزندپذیر حمایت کنند. 
ممکن است این خانواده به کمک نیاز داشته باشد و همواره باید به 
این مساله توجه داشت. این کمک باید در طول سال وجود داشته 
باشــد و محدود به روز خاصی نباشد. وی هم چنین خاطرنشان 
کرد: باید به کادر بهزیستی نیز توجه بیشتری شود چون کار آن ها 
آسان نیست. مشکلات پرستاران بهزیستی باید دنبال و حل شود. 
وی با بیان این که »شناســنامه و اسناد کودکان تحت سرپرستی 
باید به گونه ای باشــد که این بچه ها و خانواده ها احساس تحقیر 
نکرده و دچار مشکل نشوند«، افزود: در اسناد رسمی باید کدهایی 
گذاشته شود که برای سازمان اسناد روشن باشد، اما در اسنادی 
که در اختیار کودک و جامعه اســت مشخص نباشد. کدها برای 

خانواده روشن باشد و در اسناد رسمی تعریف شود.

رئیس دولت ســیزدهم قرار است در 
ششمین ســفر از دور دوم سفرهای 
استانی خود دوشنبه  و سه شنبه )۲۶ 
و ۲۷ تیر( راهی اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد شــود. ســفری که بنا بود 
آخر هفته گذشــته صورت پذیرد اما 
به دلیل سفر رئیســی به سه کشور 
آفریقایی، به اواسط این هفته موکول 
شد. به گزارش ایســنا، سید ابراهیم 
رئیسی در دور دوم سفرهای استانی 
خود این بــار مهمان مردم اســتان 
بود.  بویراحمــد خواهد  و  کهگیلویه 
رئیس قوه مجریه در دور اول سفرهای 
استانی خود، ۹ مهر ۱۴۰۰ به عنوان 
پنجمین مقصد، راهی این استان شده 
بود. بازدید از ســد در حال ســاخت 
تنگ  ســرخ، حضور در جمع عشایر 
بویراحمــدی تنگه گرگــو، دیدار با 
نخبگان، علما، ایثارگران و نمایندگان 
اقشار مختلف مردم، بازدید از منطقه 
زلزله زده سی سخت، شرکت در جلسه 
شــورای اداری و تصویب ۲۱۷ طرح 
برای پیشــرفت و آبادانی اســتان، از 
جمله برنامه های سفر قبلی رئیسی به 
کهگیلویه و بویراحمد بود. امسال هم 
جلسه بررسی و جمع بندی موضوعات 
و طرح های سفر استانی به کهگیلویه 
و بویراحمد، ۱۸ تیر به ریاست محمد 
مخبر معاون اول رئیس جمهور برگزار 
شــد. مخبر در این جلسه بر ضرورت 
اولویت بنــدی و تکمیــل طرح های 
نیمه تمام با پیشــرفت فیزیکی بالای 
۵۰ درصد تاکید کرد. در این جلســه 
که معــاون اجرایی رئیــس جمهور، 
وزاری تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
آموزش و پــرورش، علوم، تحقیقات 
و فناوری، جهاد کشــاورزی، فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، ورزش، نفــت، 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، 
معاون رئیس جمهــور در امور زنان 
و خانــواده، رئیــس بنیاد شــهید و 
کهگیلویه  اســتاندار  ایثارگران،  امور 
و بویراحمــد و مقامات و مســئولان 
ارشــد محلی حضور داشتند، آخرین 
وضعیت اجرای مصوبات سفر نخست 
و موضوعات و طرح های دور دوم سفر 

به این استان بررســی و جمع بندی 
شد.در این جلســه درباره توافقات و 
تعهدات وزارتخانه ها و دســتگاه های 
اجرایــی و بانک هــای عامــل برای 
اجرای طرح هایی در جهت توســعه 
و پیشــرفت این استان در زمینه های 
احداث و تکمیل راه ها، پل ها، اصلاح 
نقاط حادثه خیز، تامین آب شــرب و 
کشاورزی، فاضلاب، احداث و نوسازی 
مدارس، جایگزینی مدارس ســنگی، 
تکمیل پروژه های دانشگاه های استان، 
توانمندسازی  گردشگری،  طرح های 
زنــان، حمایت از زوج هــای نابارور، 
اشتغالزایی و... بحث و تبادل نظر شد 
اولویت دار مورد تصویب  و پروژه های 

قرار گرفت. در ســفر اول رئیس قوه 
مجریه به کهگیلویه و بویراحمد ۲۱۷ 
طرح برای پیشرفت و آبادانی استان به 
تصویب رسید که یکی از اهداف سفر 
دوم پیگیری اجرای مصوبات پیشین 
خواهد بــود. همچنین اعلام شــده 
اســت که طرح های نیمه تمامی که 
در سفر اول رئیسی به این استان در 
خصوص تکمیل آنها برنامه ریزی شده 
بود، با حضور رئیس دولت ســیزدهم 
به بهره برداری خواهد رســید. در این 
ســفر ۱۷۰ کیلومتر مسیر مواصلاتی 
افتتاح می شــود که به گفته مهرداد 
بذرپاش وزیر راه و شهرسازی، مسیر 
پاتاوه-دهدشــت به عنوان بخشی از 

مسیر کریدور شمال-جنوب در مرکز 
کشور به طول ۱۳۶ کیلومتر به طور 
کامل تکمیل شده و با حضور رئیس 
قــوه مجریه به بهره بــرداری خواهد 
رسید. در سفر قبلی رئیسی، اعتبارات 
ویژه ای برای این پروژه درنظر گرفته 
شــده بود. همچنین به گفته محمد 
راستا مدیرکل راه و شهرسازی استان 
کهگیلویه و بویراحمد عملیات ساخت 
بیــش از ۷ هزار واحد مســکونی در 
قالــب طرح نهضت ملی مســکن در 
این ســفر آغاز خواهد شــد. عین الله 
دهقــان مدیــرکل ورزش و جوانان 
اســتان کهگیلویه و بویراحمد هم از 
افتتاح و کلنگ زنی ۱۱ پروژه ورزشی 
در ســفر دوم رئیس قــوه مجریه و 
هیئت دولت به این اســتان خبر داد. 
همچنین سید علی احمدزاده استاندار 
کهگیلویــه و بویراحمد از پیش بینی 
توسعه  برای  تومانی  میلیارد  ۱۱هزار 
زیرساخت های استان در سفر رئیسی 
خبر داده اســت. به گفته احمدزاده، 
»در ابتدای اســتقرار دولت سیزدهم 
اســتان ۱۰.۲ درصد  بیــکاری  نرخ 
بوده، در پایــان ۱۴۰۱ به ۷.۳ درصد 
رســیده و طبق آخریــن آمار اکنون 
این نرخ بــه ۶.۷ درصد کاهش یافته 
است.« در این ســفر سد چمشیر و 
پتروشیمی در گچساران، کارخانه قند 
در یاسوج و بیمارستان ۳۲ تختخوابی 
شهید حاج قاسم سلیمانی در بهمئی 
افتتاح  رئیس دولت سیزدهم  توسط 
خواهد شــد و چندین طــرح دیگر 
هم توســط وزرا افتتاح و کلنگ زنی 
می شود. همچنین در سفر رئیسی و 
هیئت دولت به کهگیلویه و بویراحمد، 
طرح میــدان گازی مختــار با حفر 
چاه های  یازده گانه به عمق چهارهزار 
متر و تأسیســات گازشیرین کن وارد 
فاز اجرایی خواهد شــد.مانند ســفر 
قبــل، ســخنرانی در جمــع مردم، 
دیــدار چهره بــه چهــره مردمی از 
جملــه حضــور در جمع عشــایر و 
نشست با ســرمایه گذاران استانی و 
برنامه های  دیگــر  از  تولیدکنندگان 

رئیسی در این سفر خواهد بود.

رئیسی در کهگیلویه و بویراحمد 
چه خواهد کرد؟

یادگار امام گفت: در شــرایطی که هزاران عامل ناامیدی ممکن اســت وجود داشته باشد، ورزش می تواند در جهت امید نقش بالایی داشته 
باشد. به گزارش ایسنا به نقل از جماران حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی در دیدار اعضای تیم ملی فوتبال نوجوانان ایران در 
حسینیه جماران در سخنانی با توصیه به این که »قدر تیم خود را بدانید«، گفت: مراقب باشید که انسان ممکن است با یک چرخش کوچک 
از گردنه بیرون برود. ممکن است ده سال آینده جزو لژیونرها باشید، اما هدف خود را صرفا معطوف به آن نقطه نکنید، چرا که زندگی فراز 
و فرودهای زیادی دارد. قبل از شما نیز بازیکنان زیادی بوده اند و بعدا هم خواهند بود؛ چه بخواهیم چه نخواهیم زمان می گذرد. وی با توصیه به اتکال به خدا، یادآور شد: انسان 
هایی که با خدا رابطه عاطفی برقرار می کنند نه با شکست ها، تمام می شوند و نه با پیروزی ها دچار غرور می شوند. لذا در هر لحظه رفاقت با خدا را حفظ کنید و هیچ گاه مغرور 
نشوید. وی با آرزوی زندگی سالم برای بازیکنان تیم نوجوان، بر قطع نشدن ارتباط با خدا مجددا تاکید کرد و سپس گفت: با خود عهد ببندید که با محله و هم بازی های خود در 
آنجا ارتباط عاطفی خود را حفظ کنید؛ شما مدیون آنها هستید. خودتان را گم نکنید. یادگار امام با تاکید بر نقش ورزش در امیدآفرینی ملی، به تجربه آرژانتین در این زمینه اشاره 
کرد و گفت: در شرایطی که هزاران عامل ناامیدی ممکن است وجود داشته باشد، ورزش می تواند در جهت امید نقش بالایی داشته باشد. وی درباره صحنه های افتخارآمیز ماندگار 
در تاریخ ورزش فوتبال یادآور شد: بازی علی دایی با دنده شکسته تا پایان بازی ناشی از عرق ملی نسبت به کشور و ملت بود. این روحیه که هرکس تا نهایت توان تلاش کند، یک 

ویژگی مهم برای کار جمعی است. همه سرباز مردم هستیم و سرباز کسی است که با تمام توان در صحنه باقی بماند.

سخنگوی دولت گفت: ما حامی و موافق هرگونه روش، سازوکار و فرایندی هستیم که به مشارکت حداکثری مردم در انتخابات 
کمک کند. علی بهادری جهرمی در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به موضع دولت درباره طرح اصــلاح قانون انتخابات و احتمال 

تناسبی شــدن آن در تهران، اظهار کرد: دولت پیش  از این موافقت خود با کلیت طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس را اعلام کرده بود. ســخنگوی دولت یادآور شــد: 
وزارت کشور هم در جلسات کمیسیون هایی که دعوت شده بود، مشارکت و همکاری کارشناسی لازم را با کمیسیون مجلس و کارگروه ها برای نهایی کردن این طرح 
انجام داد. وی افزود: باید منتظر ماند تا مجمع تشخیص مصلحت نظام تصمیم گیری نهایی را درباره این طرح داشته باشد. سخنگوی دولت با بیان این که »دولت حامی 
و موافق هرگونه روش، سازوکار و فرایندی است که به مشارکت حداکثری مردم در انتخابات کمک کند«، تاکید کرد: دولت از هرگونه سازوکاری که به نقش آفرینی 
موثرتر مردم، ارتقای وضعیت حضورشان در فرایندهای انتخاباتی و نمایندگی بهتر جایگاه های انتخاباتی از جریان های مختلف مردمی و سیاسی و بروز و ظهورشان 

منجر شود، استقبال می کند.

سیدحسن خمینی:

مردم ایران در دفاع از تمامیت ارضی کشور با کسی تعارف ندارند
موافقت دولت با کلیت طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس

بهادری جهرمی: دولت حامی نقش آفرینی موثرتر 
مردم در انتخابات است
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گزیده خبر

معاون وزیر اقتصاد:

مردم دیگر انتظار جهش قیمت ها را 
ندارند

معاون وزیر اقتصاد گفت: اگر شرایط امروز را با زمستان سال گذشته مقایسه 
کنیم کاملا مشخص اســت که مردم انتظار جهش قیمت ها را ندارند. علی 
روحانی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره افزایش رسمی قیمت ها 
به ویژه اقلام مصرفی در ابتدای ســالی که به عنوان سال مهار تورم مطرح 
شــده و در پاســخ به این ســوال که آیا این افزایش قیمت های تایید شده 
مانع از مهار تورم نمی شــوند، اظهار داشت: سیاست مهار تورم قرار نیست 
مخل تولید شود، در شــرایطی که قیمت نهاده های تولید در حال افزایش 
است، اگر قرار باشد قیمت محصول را ثابت نگه داریم، تولیدکننده ورشکست 
و رشــد تولید متوقف می شــود. وی ادامه داد: مهار تورم به معنای تثبیت 
تمام قیمت ها نیســت به این معنا اســت که نرخ تورم را به تدریج کاهشی 
کنیم.  معاون وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه مســیر کنترل تورم از مســیر 
کنترل قیمت ها نیست، گفت: کنترل تورم از مسیر رفع ناترازی هایی است 
که منجر به تورم می شود و باید ناترازی بودجه و بانک ها را برطرف کنیم و 
این موارد هستند که می توانند تورم را به صورت پایدار کنترل کنند وگرنه 
قیمت گذاری موضوعی است که اتفاقا به ضد خودش تبدیل می شود چراکه 
با این اقدام بنگاه ها ناتراز شده و ورشکست می شوند و در نهایت تولید کاهش 
پیدا می کند، در این شــرایط قیمت کالا در بازار افزایش پیدا می کند و باید 
یکسری بنگاه ورشکسته را هم جمع کنیم. وی افزود: بنابراین قیمت گذاری، 
راه کنترل تورم نیســت که بگوییم افزایش رسمی قیمت تعدادی از اقلام و 

کالاها با سیاست مهار تورم تناقض دارد.  روحانی درباره ملموس شدن بهبود 
شــاخص های اقتصادی و کاهش نرخ تورم در معیشت و زندگی مردم اظهار 
داشت: اینکه تقریبا ثباتی در تمام بازارها ایجاد شده کاملا محسوس است. 
اگر شــرایط امروز را با زمســتان سال گذشته مقایسه کنیم کاملا مشخص 
است که مردم انتظار جهش قیمت ها را ندارند و نظرسنجی هایی که منعکس 
می شود؛ این موضوع را تایید می کنند.  وی ادامه داد: دولت باید این شرایط 
را پایدار کند، در حال حاضر قیمت ارز، مسکن و سایر بازار ها نشان می دهد 
که انتظارات مردم مانند ســال گذشته افزایش قیمت ها نیست و انتظارات 
تورمی کنترل شــده است.  معاون وزیر اقتصاد با اشــاره به عوامل کنترل 
انتظارات تورمی گفت: حتما عوامل سیاســی در کنتــرل انتظارات تورمی 
بی تاثیر نبوده و حتما عوامل اقتصــادی در کاهش تورم و کنترل انتظارات 
تورمی اثرگذار بوده و نقش داشــته است، مدیریت بازار ارز تنها به اتفاقات 
سیاســی مربوط نمی شود بلکه این موضوع که بانک مرکزی چطور در بازار 
ارز عمل کرده، کسری بودجه چگونه مدیریت می شود و تامین مالی به چه 

شکل انجام می شود و ... در کنترل تورم اثرگذار بوده است.

مذاکره ایران و روسیه برای تأسیس 
شرکت کشتیرانی مشترک

ســفیر ایران در روسیه گفت: دو کشــور در حال مذاکره برای تأسیس یک 
شــرکت کشتیرانی مشترک هستند. کد خبر : ۱۵۲۹۸۶ به گزارش ایبِنا به 
نقل از روســیه ۲۴، کاظم جلالی، سفیر کشورمان در روسیه، اعلام کرد: دو 
کشور در حال گفتگو درباره امکان تأسیس یک شرکت مشترک کشتیرانی 
هســتند. وی گفت: باید بنادر دو کشــور تقویت شــود و به توسعه ناوگان 
کشــتیرانی بین دو کشور نیز نیاز اســت و حتی لازم است که یک شرکت 
کشتیرانی مشترک بین دو طرف تأسیس شود. این دیپلمات ایرانی ادامه داد: 
من به تازگی با آندری بلوسوف، معاون اول نخست وزیر روسیه، دیدار کرده 
ام. وزارت راه ایران هم در این باره با وی گفتگو کرده است. جلالی تأکید کرد: 
مقامات روس هم از ایجاد یک شرکت کشتیرانی مشترک استقبال کرده اند.

سفیر تهران در مسکو افزود: دو کشور باید بنادر خود را توسعه داده و شبیه 
راه آهن به یکدیگر متصل کنند. پتانســیل حمل بار از طریق دریا بین دو 

طرف بسیاری بالا است.

اطلاعیهنحوهصدورمجوزهایتأسیسوفعالیتصندوقهایقرضالحسنهتکشعبهای
تأسیس  صندوق های قرض الحســنه تک شعبه ای صرفاً با اخذ 
اجازه  نامه تأســیس از بانک مرکزی مجاز خواهد بود و انتخاب 
اعضــای هیأت مدیــره و مدیرعامــل صنــدوق و تمدید دوره 
مســئولیت آنها موکول به تایید بانک مرکزی است. به گزارش 
ایلنا از بانک مرکزی، به اطلاع عموم می رســاند، در راســتای 
ســاماندهی صندوق های قرض الحسنه، دســتورالعمل اجرایی 
تأســیس، فعالیت، نظارت و انحلال صندوق های قرض الحسنه 
تک شــعبه ای در جلســه مورخ ۱۹ مهر ۱۴0۱ شورای پول و 
اعتبار به تصویب رســید و جایگزین دستورالعمل اجرایی ناظر 
بر صندوق های قرض الحسنه مصوب مورخ ۲0 مرداد ماه سال 
۱3۸۸ آن شــورا شــد. متعاقب تصویب و ابلاغ دستورالعمل 
جدید اجرایی ناظر بر صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای، 
اساســنامه نمونه اینگونه صندوق ها نیز توســط بانک مرکزی 
جمهــوری اســلامی ایران تصویــب و جهت اجرا ابلاغ شــد. 
شــایان ذکر است؛ دســتورالعمل اجرایی ناظر بر صندوق های 
قرض الحسنه تک شــعبه ای و اساســنامه نمونه صندوق های 
www. یادشــده در پایگاه اطلاع رسانی بانک مرکزی به آدرس

cbi.ir )زبانه نظارت بانکی - قسمت مقررات ناظر بر تأسیس( در 
دسترس عموم قرار دارد. ۱- متقاضیان اخذ مجوزهای تأسیس 
و فعالیت صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای می بایست با 
www.Mojavez. مراجعه به درگاه ملی مجوزهای کشور به آدرس

ir از نحوه فرآیند صدور مجوزهای تأســیس و فعالیت صندوق 
قرض الحســنه تک شــعبه ای از جمله رعایت موارد مشروح در 
ذیل آگاهی یافته و نســبت به ثبت تقاضای الکترونیکی )درج 
اطلاعات درخواســتی( و اخذ کد پیگیری از ســامانه مزبور و 
همچنین ارسال مدارک مورد نیاز به این بانک مطابق راهنمای 
ارائه شده، اقدامات لازم را به عمل آورند. بدیهی است؛ در صورت 
طی شدن مراحل فرآیند صدور مجوز های تأسیس و فعالیت، از 
جمله: تأیید صلاحیت فردی، مالی و اعتباری موسسین، هیأت 
امناء، هیأت مدیره و مدیرعامل صندوق، تأیید مکانی، امنیتی و 
حفاظتی مکان فعالیت صندوق توسط پلیس پیشگیری فراجا، 
تأیید عملکرد صندوق از ســوی حوزه نظارتــی بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران )صرفاً در خصوص صندوق های موجود 
)تطبیقی((، تصویب اساسنامه نمونه صندوق های قرض الحسنه 
ابلاغی توســط بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و تأمین 
ســرمایه صندوق از محل آورده نقدی مؤسســین/هیأت امناء 

صندوق به میزان اعلامی بانک مرکزی، مجوز های تأســیس و 
فعالیت صادر خواهد شد. ۲- تأسیس  صندوق های قرض الحسنه 
تک شــعبه ای صرفاً با اخذ اجازه  نامه تأســیس از بانک مرکزی 
مجــاز خواهد بود و انتخاب اعضــای هیأت مدیره و مدیرعامل 
صندوق و تمدید دوره مســئولیت آنهــا موکول به تایید بانک 
مرکزی می باشد. 3- صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای بر 
مبنای ســرمایه نقدی مورد نیاز برای تأســیس و فعالیت به 3 
دسته شــامل: صندوق کوچک با سرمایه نقدی سه میلیارد و 
پانصد میلیون )3.۵00.000.000( ریال؛ صندوق متوســط با 

سرمایه نقدی ده میلیارد )۱0.000.000.000( ریال؛ صندوق 
بزرگ با سرمایه نقدی سی میلیارد )30.000.000.000( ریال؛ 
تقسیم شده اند که ســرمایه نقدی مورد نیاز باید تماماً قبل از 
صدور اجازه نامه تأســیس پرداخت شــده باشد. صندوق های 
قرض الحســنه تک شعبه ای کوچک، متوســط و بزرگ موجود 
)تطبیقی( که قبل از تصویب دســتورالعمل یادشده به فعالیت 
اشــتغال داشــته اند، برای اخذ مجوز فعالیت از بانک مرکزی، 
باید نحوه فعالیت و ســرمایه نقدی خود را با مفاد دستورالعمل 
موصوف تطبیق دهند و در گام اول بایســتی به ترتیب دارای 

حداقل ســرمایه یک میلیارد ریال، چهار میلیــارد ریال و ده 
میلیارد ریال باشند و حداکثر ظرف مدت یک سال پس از اخذ 
اجازه نامه فعالیت، سرمایه خود را حداقل به مبالغ مقرر افزایش 
دهند. ۴- ســرمایه اولیه و نیز افزایش ســرمایه صندوق نباید 
به طور مستقیم و یا غیرمســتقیم از محل سپرده های تودیع 
شــده نزد صندوق یا تسهیلات دریافتی از بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی و سایر مؤسسات پولی غیربانکی تامین شده 
باشــد و موکول به احراز منشاء تأمین آن توسط بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران می باشــد. ۵-حداقل تعداد اعضای 
مؤسسین، هیأت امنأ و هیأت مدیره صندوق های قرض الحسنه 
تک شــعبه ای و شرایط عضویت ایشــان و نیز شرایط انتخاب 
مدیرعامل صندوق وفق ضوابط مندرج در مفاد مواد )۴(، )۵(، 
)۹(، )۱0( و )۱۱( دســتورالعمل اجرایی ناظر بر صندوق های 
قرض الحسنه تک شعبه ای می باشد. ۶- شروع به فعالیت صندوق 
پیش از دریافت اجازه نامه فعالیت ممنوع است و صندوق پیش 
از دریافــت اجازه نامه فعالیت، مجاز به اســتفاده از هر عبارت، 
عنــوان و یا اقدامی که تداعی کننده برخــورداری از اجازه نامه 
و یا نظارت بانک مرکزی اســت، نمی باشــد. 7- اجازه نامه های 
تأســیس و فعالیت صندوق، قابل انتقال به غیر نیست و ایجاد 
هرگونه باجه، دفتر مستقل و موارد مشابه توسط صندوق ممنوع 
می باشد. ۸-صندوق ها مکلف به استقرار سامانه برخط و متمرکز 
عملیاتی و نظارتی هســتند و بایــد تمامی عملیات صندوق را 
از طریق ســامانه مزبور بــه انجام رســانند. ۹- صندوق های 
قرض الحســنه تک شــعبه ای که قبل از تصویب دستورالعمل 
فوق الاشاره تأسیس شــده و به فعالیت اشتغال داشته اند، باید 
ظرف مدت یک ســال از تاریخ تصویب دســتورالعمل، شرایط 
خود را با مفاد دســتورالعمل یادشــده تطبیق دهند. مگر در 
مواردی که مهلت دیگری برای آنها در دســتورالعمل قید شده 
باشد.   در پایان شایان ذکر می داند؛ صدور مجوزهای تأسیس 
و فعالیت صندوق های قرض الحسنه چندشعبه ای و صندوق های 
دارای شــرایط خاص )صندوق هایی که مانده مجموع سپرده و 
ســایر منابع آنها از چهارهزار میلیارد ریال بیشتر باشد( منوط 
به تصویب ضوابط خاص در خصوص اینگونه صندوق ها توسط 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران بوده که این مهم در دست 
بررســی و اقدام این بانک می باشد و متعاقباً پس از تصویب به 

نحو مقتضی به اطلاع متقاضیان رسانیده خواهد شد.

معاون نظارت بانک مرکزی ضمن تشریح اقدامات انجام شده در زمینه 
تســهیل گری پرداخت وام هــای خرد اعلام کرد : افزایش ســقف 
تسهیلات قرض الحسنه ، تعیین معیار جدید سهم تامین مالی خرد 
در ترازنامه بانک ها، کاهش نرخ ذخیره عمومی تســهیلات خرد در 
بانک ها و به روز رسانی سیســتم اعتبارسنجی از مهمترین اقدمات 
بانک مرکزی در این زمینه است . اقدامات ضربتی بانک مرکزی برای 
تسهیل گری در پرداخت وام های خرد به گزارش ایلنا از بانک مرکزی، 
ابوذر سروش با بیان اینکه بانک مرکزی به منظور تشویق شبکه بانکی 
در اعطای تسهیلات خرد معیاری تحت عنوان» سهم بانک ها در زمینه 
تامین مالی خرد « در ترازنامه بانک ها ایجاد کرده است افزود :  نحوه 
افتتاح حســاب غیرحضــوری، امضــای الکترونیک و  اســتفاده از 
زیرساخت های ســفته الکترونیک ، از دیگر اقدمات بانک مرکزی در 
راستای تســهیل گری در پرداخت تسهیلات خرد است که منجر به 
توسعه و تسهیل به تسهیلات خرد توسط مردم شده است. وی افزایش 
تسهیلات قرض الحسنه خرد از ۲00 میلیون تومان به 300 میلیون 
تومان برای اشخاص حقیقی و از ۵00 میلیون تومان به 7۵0 میلیون 
تومان برای اشــخاص حقوقی را از دیگر اقدمات بانک مرکزی در این 
زمینه عنوان کرد و افزود :در همین راستا  به طور موازی در ارتباط با 
تامین مالی از طریق کارت مرابحه سقف اینگونه کارت ها نیز از ۲00 
میلیون تومان به 300 میلیون تومان افزایش یافت و مقرر شد که بانک 
مرکزی در فروردین ماه هر ســال نســبت به تعدیل احتمالی میزان 
تسهیلات قرض الحسنه خرد و کارت اعتباری مرابحه اقدامات لازم را 
انجام دهد. تعیین معیار جدید سهم تامین مالی خرد در ترازنامه بانک 
ها .  معاون نظارت بانک مرکزی با تاکید بر اینکه در راســتای کنترل 
رشد نقدینگی بانک ها، بانک مرکزی ابزارهایی برای کنترل این موضوع 
در اختیــار دارد گفــت: یکی از این ابزارها کنتــرل مقداری ترازنامه 
بانک هاست که در این خصوص بانک ها با توجه به معیارهای متفاوتی 
ارزیابی می شوند و یک نمره نهایی اخذ می کنند و سهم رشد نقدینگی 
کشور به تناسب هر بانک به آن تخصیص می یابد.سروش با بیان اینکه 
بانک مرکزی به منظور سوق دادن بانک ها در زمینه تامین مالی خرد 
و اینکه بانک ها خود نیز به ارائه این خدمات علاقمند شوند گفت: بانک 
مرکزی در زمینه رشد ترازنامه بانک ها معیارهایی تحت عنوان »سهم 

بانک ها در زمینه تامین مالی خرد« نیز لحاظ کرده است که به عنوان 
یک عملکرد مثبت تلقی می شود.  وی افزود: بانک هایی که تامین مالی 
خرد انجام می دهند امکان رشد ترازنامه بیشتری نسبت به بانک هایی 
کــه تامین مالی کمتری دارند خواهند داشــت.  معاون نظارت بانک 
مرکزی با اشاره به ذخیره عمومی تسهیلات خرد بانک ها گفت: به طور 
عمومی تسهیلات خرد بانک ها مطالبات غیر جاری کمتری نسبت به 
مطالبــات غیرجــاری کلان دارند.  وی تصریح کــرد: در واقع مردم 
منظم تر نسبت به برخی بنگاه های اقتصادی که مشکلات مالی دارند، 
اقساط تسهیلات خرد را پرداخت می کنند. بانک های پرداخت کننده 
تسهیلات خرد اجازه رشد بیشــتری در ترازنامه دارند معاون نظارت 
بانک مرکزی تاکید کرد : بانک مرکزی جلوی پرداخت وام های خرد 
زیر ۴00- 300 میلیون تومانی را به هیچ وجه در هیچ دوره ای نگرفته 
است البته در برخی موارد پرداخت تسهیلات برخی بانک ها را ممنوع 
کرده ایم که تســهیلات با مبالغ بالا بوده و پرداخت تسهیلات خرد و 
تکلیفی به هیچ وجه ممنوع نشده است.  ابوذر سروش خاطرنشان کرد: 
البته ممکن اســت برخی بانکها با توجه بــه ضوابط کنترل مقداری 
ترازنامه بخواهند مصارفشان را کنترل کنند که در این خصوص بانک 
مرکزی به بانک هایی که سهم بیشتری در پرداخت تسهیلات تکلیفی 
و تامین مالی خرد دارند اجازه رشد بیشتری در ترازنامه می دهد و این 
مورد را با این ابزار در فصل تابســتان تا حد زیادی با این ابزار پوشش 
دادیم.  بررسی کاهش نرخ ذخیره عمومی تسهیلات خرد در بانک ها 
.سروش با اعلام اینکه بانک مرکزی در حال بررسی طرحی است که 
بر اساس آن نرخ ذخیره عمومی تسهیلات خرد را تا حد امکان کاهش 
دهد گفت: بر این اســاس امیدواریم حداکثر تا یــک ماه آینده این 
موضوع را در شــورای پول و اعتبار مطرح کنیم که اگر مورد موافقت 
قرار گیرد عملًا این موضــوع را اجرایی خواهیم کرد.  وی افزود: این 
موضوع منجر به این خواهد شد که بانک ها به ارائه تسهیلات و تامین 
مالی خرد گرایش بیشتری پیدا می کند.  معاون نظارت بانک مرکزی 
در خصوص توسعه و تشــویق صندوق های قرض الحسنه نیز گفت: 
مقرراتی در این زمینه در شهریور ماه سال ۱۴0۱ شورای پول و اعتبار 
مصوب و ابلاغ شد ضمن آنکه در بانک مرکزی نیز ایجاد زیرساخت های 
صندوق های قرض الحســنه در دست اقدام است. ایجاد صندوق های 
قرض الحسنه وابسته به بانک ها  وی افزود: در همین راستا با بانک ها 
مذاکره کرده ایم که برخی از آنها علاقمند هســتند که صندوق های 
قرض الحسنه خاص خود را داشته باشند که مشخصاً یک بانک در این 
زمینه پیش قدم شده است و سایر بانک ها نیز به این موضوع علاقمند 
هســتند که وارد شــوند.  ســروش با بیان اینکه در صــورت ایجاد 

صندوق های قرض الحسنه توسط بانک ها منابع قرض الحسنه بانک به 
این صندوق منتقل می شــود گفت: این سیاست منجر به شفافیت و 
ســهولت دریافت تسهیلات قرض الحسنه توسط عموم مردم خواهد 
شــد.  تغییر فرمول دریافت کارمزد تسهیلات قرض الحسنه معاون 
نظــارت بانک مرکزی در خصوص اقدام دیگر بانک مرکزی در زمینه 
تسهیل اعطای تسهیلات خرد به عموم مردم گفت: کارمزد تسهیلات 
قرض الحسنه در شورای فقهی بانک مرکزی به کرات مطرح شده است 
و نهایتاً هیئت عامل بانک مرکزی دو بانک قرض الحسنه را به عنوان 
بانک های اجرایی آزمایشــی این موضوع در نظر گرفته است که این 
بانک ها هزینه دریافت کارمزد خدمات قرض الحسنه را نسبت به وضع 
موجود کاهــش خواهند داد، بنابراین مــردم ارزان تر به منابع قرض 
الحســنه دسترسی پیدا خواهند کرد.  وی افزود:  اگر این دو مدل در 
این بانک های قرض الحسنه به صورت موفق اجرایی شود قابل  تعمیم 
به تمام شبکه بانکی نیز خواهد بود. معاون نظارت بانک مرکزی تاکید 
کرد مردم مختارند که هر کدام از دو مدل پرداخت کارمزد موجود و 
یا روش جدید این دو بانک را استفاده کنند.وی تاکید کرد: روش دوم 
هزینه کمتری برای دریافت کنندگان تســهیلات قرض الحســنه به 
همراه خواهد داشت.     تقویت و به روز رسانی سیستم اعتبارسنجی 
در دســتور کار بانک مرکزی .ســروش در خصوص اعتبارسنجی در 
بانک ها گفت: موضوع تقویت سیســتم های اعتبارسنجی در بانک ها 
سال های اخیر مد نظر بوده اســت که بانک مرکزی یک پایگاه داده 
اطلاعات اعتباری در اختیار دارد که دستگاه های مختلف باید اطلاعات 
مربــوط به این پایــگاه را در اختیــار بانک مرکزی قــرار دهند که 
خوشبختانه برخی دستگاه ها این اطلاعات را در اختیار بانک مرکزی 
قرار دادند و البته برخی از دســتگاه ها نیز فعلًا اطلاعات لازم را ارائه 
نکردند که بانک مرکزی پیگیری های لازم را انجام می دهد. وی افزود: 
بر اساس اطلاعات موجود مدل اعتبارسنجی در بازه زمانی شش ماهه 
ارزیابی و بازنگری شــد و امیدواریم تا چند هفته آتی وارد سیســتم 
عملیاتی شــویم که به موضوع تســهیل دسترســی عموم مردم به 
تســهیلات قرض الحسنه کمکی شایانی می کند. معاون نظارت بانک 
مرکزی یکی از کارکردهای اعتبارسنجی را موضوع تسهیلات تکلیفی 
عنوان کرد و گفت: در زمینه تسهیلات تکلیفی به خصوص وام ازدواج 
بانک ها بر اساس قانون بودجه ۱۴0۲ باید مبتنی بر نمره اعتبارسنجی 
فرد و یا مبتنی بر معرفی یک ضامن  نســبت به پرداخت وام ازدواج 
اقدام نمایند.  وی افزود: در دو هفته گذشته بانک ها بر اساس بخشنامه 
بانک مرکزی مکلف شــدند که حداقل نمــره اعتباری که فرد بدون 
ضامن می تواند وام ازدواج را دریافت کند، اعلام کنند.  سروش به روز 

رسانی مدل های اعتبارســنجی را در دستور کار بانک مرکزی عنوان 
کرد و افزود: شورای سنجش بانک مرکزی دوره شش ماهه ای را برای 
به روزرســانی مدل اعتبارسنجی اعلام کرده است که سالی یک یا دو 
بار این مدل به روزرســانی می شود.   وی افزود: دامنه شمول سیستم 
اعتبارســنجی محدود به شــبکه بانکی نیست چراکه برخی کسب و 
کارها نیز درصدد هستند برخی خدمات و یا کالاها را به صورت اقساط 
به مردم اعطا کنند که این کسب و کارها می توانند هم اکنون از این 
زیرســاخت نیز اســتفاده کنند. بازنگری بیمه عمــر مانده بدهکار 
تسهیلات قرض الحسنه . سروش با بیان اینکه برخی محدودیت  های 
شبکه بانکی برای ســن افراد لحاظ می شود گفت: بر اساس مقررات 
داخلی برخی بانک ها محدودیتی برای ســن افراد لحاظ می کنند که 
ناشی از ریسک فوت افراد است. وی افزود: بیمه ای وجود دارد با عنوان 
»بیمه عمر مانده بدهکار« که در برخی بانک ها پیاده سازی و اجرایی 
می شود اما نیازمند این است که این سیستم در چارچوب مشخص تر 
و منصفانه تر اجرایی شود. سروش با بیان اینکه نرخ بیمه، بیمه  عمر 
مانده بدهکار بر عهده خود فرد است گفت: بانک مرکزی به دنبال یک 
سیستم استاندارد با هزینه پایین تری برای مشتریان بانکی است که 
ریسک فوت دارند بر این اساس این موضوع در بانک مرکزی در دست 
بررسی است. وی افزود: بانک ها نیز به تناسب حداکثر سن دریافت وام 
را برای این اشــخاص تعدیل می کنند.  معاون نظارت بانک مرکزی با 
اینکه در مذاکره با بیمه مرکزی سیســتم بیمه اعتبار خرد را در حال 
پیگیری هستیم گفت: در کنار موضوعات اعتبارسنجی نیاز است بیمه 
ســبد تســهیلات خرد  نیز مورد توجه قرار گیرد کــه در گام بعدی 
می توان برای تامین مالی تســهیلات کلان نیــز تعمیم یابد.  وی در 
خصــوص حجم اعطای کارت های اعتباری که مبتنی بر عقد مرابحه 
است گفت: خوشبختانه حجم اعطای کارت های اعتباری قابل ملاحظه 
است و پیگیر هستیم که این کارت های اعتباری مبتنی بر سایر عقود 
هم ارائه شــود. ساماندهی و لزوم رشــد و توسعه لیزینگ ها  معاون 
نظارت بانک مرکزی در خصوص صنعت لیزینگ و نقش آنها در ارایه 
تســهیلات به عموم مردم و بنگاه های اقتصادی گفت: یکی از ابزارها 
برای تامین مالی عموم جامعه لیزینگ ها هستند که متأسفانه خدمات 
لیزینگ در کشــور رشد خوبی نداشــته است و در برخی لیزینگ ها 
شاهد نابه سامانی نیز هستیم. وی افزود: برای ساماندهی این شرکت 
ها جلســاتی با شــرکت های لیزینگ برگزار کردیم و بانک مرکزی 
آمادگــی دارد که برای ارتقا صنعت لیزینــگ اقداماتی را انجام دهد.   
سروش ساماندهی برخی لیزینگ ها را نیز از دیگر برنامه بانک مرکزی 
عنوان کرد و گفت: برخی کســب و کارهایی وجود دارد که شــبیه 
خدمات لیزینگ ارائه می دهند که ساماندهی این شرکت ها با عنوان 
»موسســات تضمین تهعد« در دستور بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 
قرار دارد که بتوانیم موسســات تضمین تعهدات در زمینه تسهیلات 

خرد را ایجاد کنیم.

اقدامات ضربتی بانک مرکزی برای تسهیل گری 
در پرداخت وام های خرد

وزیر امور اقتصاد و دارایی اعلام کرد که به زودی شاهد اتفاقات خوب بین ایران و چین در 
حوزه های تجاری و ســرمایه گذاری خواهیم بود. به گزارش ایلنا، سید احسان خاندوزی در 
حساب کاربری خود در توییتر نوشت:  کمیسیون همکاری های مشترک ایران و چین را پس 
از ۴ ســال ونیم برگزار کردیم. توافقات سفر آقای رئیس جمهور به پروژه های کاملا مشخص 
تبدیل شــد. وی ادامه داد: با فضای سازنده کمیســیون، به زودی شاهد اتفاقات خوبی در 

حوزه های تجاری و سرمایه گذاری خواهیم بود.

معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره آخرین وضعیت لایحه بازرگانی گفت: امیدواریم این طرح در هفته جاری به تصویب نمایندگان مجلس برسد. کد 

خبر : ۱۵۲۹۳۶ به گزارش ایبِنا، سید محمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره آخرین وضعیت لایحه بازرگانی گفت: این طرح چندین هفته 

است که در دستور کار مجلس قرار دارد، امیدواریم هفته جاری در اولویت بررسی در صحن علنی قرار گرفته و به تصویب نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی برسد. درباره آخرین وضعیت "لایحه تشکیل وزارت بازرگانی"، تصریح کرد: این طرح در مجلس شورای اسلامی مقداری با تأخیر اعلام وصول شد و پس از اعلام وصول در کمیسیون اجتماعی 

مطرح و در طی دو جلسه با ایجاد تغییراتی که دولت هم با آن موافق بود، به تصویب رسید. مجلس این هفته لایحه وزارت بازرگانی را به تصویب برساند وی در ادامه بیان کرد: این طرح چندین 

هفته است که در دستور کار مجلس قرار دارد، امیدواریم هفته جاری در اولویت بررسی در صحن علنی قرار گرفته و به تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی برسد. نظر رئیس جمهور بر تصویب 

لایحه وزارت بازرگانی است معاون پارلمانی رئیس جمهور خاطر نشان کرد: برخی نمایندگان نسبت به این طرح تردیداتی مطرح کردند که دولت به سرعت اعلام کرد، تردیدی وجود ندارد. نظر رئیس 

جمهور بر این است که این لایحه نهایی و ابلاغ شود. تکذیب شایعه جابه جایی در دولت حسینی درباره شایعات اخیر مبنی بر ایجاد تغییرات و جابه جایی در کابینه دولت گفت: صحت ندارد و 

فعلا خبری نیست اگر تصیمی گرفته شود بلافاصله اعلام و همه از آن مطلع خواهند شد گاهی رسانه ها به شایعات دامن می زنند.

وزیر اقتصاد:

به زودی شاهد اتفاقات خوب بین 
ایران و چین در حوزه های تجاری و 

سرمایه گذاری خواهیم بود

معاون پارلمانی رئیس جمهور:

مجلس این هفته لایحه وزارت بازرگانی را به 
تصویب برساند
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گزیده خبر

امپراطوری انرژی سبز چین در 
آمریکای لاتین

چین در ســال ۲۰۲۲، با صــرف مجموعا ۵۴۶ میلیــارد دلار هزینه 
روی انرژی های تجدیدپذیر در جهان، پیشتاز بود و بخش های انرژی 
پاک این کشــور اکنون از نظر اقتصادی خودکفا و در ســطح جهانی 
بســیار رقابتی هســتند. به گزارش ایسنا، چین به ســرعت پتانسیل 
رشــد و تولید انرژی ســبز را توســعه می دهد و به مــوازات آن، در 
بازارهای نوظهور مهم در سرتاســر جهان، نفوذ می کند. اگرچه چین 
در بازارهای انرژی تجدیدپذیر در آسیای جنوب شرقی، آفریقا و حتی 
غرب ســخت مشغول فعالیت بوده اســت اما نفوذ این کشور در هیچ 
کجا به اندازه آمریکای لاتین رشــد نکرده اســت. چین از نظر هزینه  
روی انرژی پاک، گوی ســبقت را از سایر کشــورهای جهان ربوده و 
زنجیره های تامین انرژی پاک این کشــور، بیشــتر و توسعه یافته تر 
از هر کشــور دیگری در جهان اســت. تقریبا نیمی از کل هزینه های 
صرف شــده برای انرژی تجدیدپذیر در سراسر جهان در سال ۲۰۲۲ 
مربوط به چین بوده اســت و طبق بررســی و تحلیــل بلومبرگ نیو 
انرژی فاینانس که اوایل ســال میلادی جاری منتشــر شد، به بیش 
از ۵۴۶ میلیارد دلار بالغ شــده اســت. هزینه پکن تقریبا چهار برابر 
۱۴۱ میلیــارد دلار هزینه  واشــنگتن و ۲.۵ برابر هزینه ۱۸۰ میلیارد 
دلاری اتحادیــه اروپا بوده اســت. هزینه های هنگفــت چین در این 
حوزه نتیجه داده اســت. بخش های انرژی پــاک چین اکنون از نظر 
اقتصــادی به حد کافی خودکفا هســتند تا از حمایت های ســنگین 
دولت صرفنظر کرده و در رقابت از هر پیشــروی انرژی پاک در سطح 
جهانی، جلوتر باشــند. نشریه "ســاینتیفیک امریکن"  اخیرا به نقل از 
آنتوان واگنور جونز، مســئول تحقیقــات زنجیره های تجارت و تامین 
در بلومبرگ نیو انرژی فاینانس اخیرا نوشــت: چین موفق شده است 
این زنجیره های ارزش یکپارچه و کارآمد را برای ســاخت تجهیزاتی 
مانند پنل های خورشیدی و سلول های باتری حمایت کند. با توجه به 
شــروع زودهنگامی که چین در این بخش ها دارد، این احتمال وجود 
دارد کــه پکن حداقل در یک دهه آینــده، همچنان نفوذ خود را در 
این بخش ها حفظ کند. این پویایی به خصوص در آمریکای لاتین که 
حدود ۹۰ درصد از تمام فناوری های بادی و خورشــیدی نصب  شده 
توسط شــرکت های چینی تولید شده اند، کاملا به چشم می خورد. تا 
ســال ۲۰۲۳، پکن توافق های تجارت آزاد فعالی با شیلی، کاستاریکا، 
اکوادور و پرو داشــته و در حال حاضر سرگرم مذاکره با اروگوئه است 
و تاکنون ۲۱ کشور آمریکای لاتین با طرح سرمایه گذاری زیرساختی 
بین المللی چین، موســوم به ابتکار کمربند و جــاده، توافق کرده اند. 
شــبکه برق دولتی چین اکنون عمده توزیع نیروی ســاماندهی شده 
شــیلی را کنترل می کند. مشکلات مشــابه در پرو نمایان شده است. 
یک گروه صنعتی پرو اوایل سال میلادی جاری هشدار داد که قرارداد 
بزرگ خرید دو تامین کننده برق محلی توســط یک شــرکت چینی، 
تقریبا انحصار این بخش در پرو، به  خصوص در شــهر و پیرامون لیما، 
پایتخت این کشــور را به این کشور آسیایی می دهد. این قرارداد که 
هنوز در انتظار تایید رگولاتوری است، جدیدترین قرارداد از مجموعه 
خریدهایی است که چینی ها در پرو انجام داده اند. انجمن ملی صنایع 
پرو که اتاق بازرگانی شــرکت های خصوصی است، هشدار داده است 
که اگر این قرارداد تائید شــود، ۱۰۰ درصد بــازار توزیع برق لیما را 
تحــت کنترل چین درمــی آورد. چین همچنین به ســرعت در حال 
افزایش سرمایه گذاری های خود در مواد معدنی آمریکای لاتین است. 
این قاره سرشار از مواد مهم در انرژی های تجدیدپذیر و تولید وسایل 
نقلیه برقی مانند لیتیوم، نیکل و کبالت اســت. بر اساس گزارش اویل 
پرایس، نشریه "ســاوت چاینا مورنینگ پســت" اخیرا بر اساس آمار 
بلومبــرگ نیو انــرژی فاینانس گزارش کرده بود کــه چین در حال 
حاضــر، تولیدکننده بــزرگ عناصر خاکی نادر و گرافیت در ســطح 
جهانی اســت. همچنین حدود یک ســوم عناصر خاکی نادر جهانی، 
یک ششــم گرافیت و یک هشــتم ذخایر لیتیــوم را در اختیار دارد 
و گســترش خریدهای مواد معدنی آمریــکای لاتین، بخش مهمی از 

استراتژی چین است.

افزایش ۲۰۰ درصدی 
مالیات سوخت در ترکیه

ترکیه روز یکشــنبه مالیات سوخت در این کشور را تقریبا ۲۰۰ 
درصد افزایش داد.به گزارش ایســنا، مالیات مصرف ویژه جدید 
برای انواع مختلف ســوخت ها شــامل بنزین و گازوئیل که در 
روزنامه رســمی دولت منتشر شد، فشــارهای تورمی را تشدید 
کرده و بودجه خانوارها را در مضیقه بیشــتر قــرار خواهد داد. 
وزارت خزانه داری ترکیه در بیانیه ای اعلام کرد که این افزایش، 
به تامین مالی نیازهای ناشی از زلزله مرگبار فوریه کمک خواهد 
کرد و بــه وزارت خزانه داری اجازه می دهــد ذخایر نقدی قوی 
را حفــظ کند. طبق برآوردهای دولــت، این زلزله بیش از ۱۰۰ 
میلیارد دلار خســارت به بار آورد. اما از سوی دیگر، این تصمیم 
فشــارهای تورم که اکنون به نرخ سالانه ۳۸ درصد رسیده است 
را تشدید خواهد کرد. لایحه جدید به دنبال جبران بخشی از بار 
مالی، از طریق افزایش مالیات شــرکت و دو برابر کردن مالیات 
وسایل نقلیه موتوری اســت. پیش از این، مجموعه مالیات های 
جدید روی کالاهای مختلف اعلام شده بود. رجب طیب اردوغان، 
رئیس جمهــور ترکیه که در انتخابات ماه مــه، برای یک دوره 
پنج ساله دیگر به پیروزی رســید، وعده افزایش موقت حداقل 
دستمزد و افزایش حقوق بازنشستگان را داده است. لیر از زمان 
انتخابات، حدود یک چهــارم ارزش خود را در برابر دلار آمریکا 
از دست داده اســت. اردوغان پس از انتخابات، تغییراتی صورت 
داد و مهمت شیمشــک را به عنوان وزیر دارایی و خزانه داری و 
حافظ گی ارکان را به عنوان رئیس بانک مرکزی منصوب کرد. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، تجربه غیرمتعارفی که پیش از انتخابات، 
نــرخ بهره مبنا را با وجود تورم بــالا، به صورت مصنوعی پایین 
نگه داشــت، باعث شد نرخ تورم ترکیه، سال گذشته از مرز ۸۵ 
درصد عبور کند و ذخایر ارزی خارجی ترکیه را به شدت تقلیل 
داد. مقامات اقتصادی جدید، نوید ثبات قیمت را می دهند. بانک 
مرکزی ترکیه، برای نخستین بار در بیش از دو سال گذشته، نرخ 
بهره را از ۸.۵ درصد، به ۱۵ درصد افزایش داد و انتظار می رود به 

روند تدریجی تحکیم سیاست پولی ادامه دهد.

سدها؛ راهی برای رفع تشنگی یا قهقرای آب؟
یک کارشــناس حوزه آب گفت: با نگاه ســاده به رخداد سیل ها و وقایع 
طبیعی اخیر می توان دریافت کــه رویکرد امریکا همواره در جهت حفظ 
و نگهداری ســازه های قدیمی و سازه های مهندسی رودخانه است. سدها؛ 
راهی برای رفع تشنگی یا قهقرای آب؟ نیما حامدانسانیت در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره نقاط مثبت و منفی سدســازی در کشــور 
اظهار داشت: یکی از بزرگترین معضلاتی که به خصوص در دهه اخیر در 
بحث آب و محیط زیست مطرح اســت، استفاده از عناوینی فاقد تعریف 
مشــخص نظیر کم آبی، بحران آب و یا بعضاً ورشکســتگی آبی است. به 
نظر بنده عــدم مطالعه لازم جهت کمی کردن و بــرآورد دقیق مفاهیم 
پایــه ای و مهمی نظیر میزان آب تجدیدپذیر، درصد نفوذ و درصد تبخیر 
و تعــرق واقعی به عنوان تنها عامل خــروج آب از چرخه به عنوان مبنای 
تصمیم گیری از جمله دلایلی اســت که باعث ایجاد فضای نامشخص در 
بحث های اجتماعی و متأسفانه حتی در فضای تصمیم گیری کشور شده 
است. به عنوان مثال نخستین مطلبی که پس از شنیدن ورشکستگی آبی 
به ذهن متبادر می شود این است که در شرایط خشکسالی یعنی شرایطی 
که در یک بازه زمانی یک یا چند ساله بارش به صورت کاملًا طبیعی کمتر 
از میانگین بلندمدت رخ دهد، دسترســی کشــاورز به آب پایدار از میان 
می رود و یا شرایط محیط زیست در رقابت با توسعه که توسط بشر اتفاق 
افتاده دچار مشکل می شــود، جریان پایدار رودخانه محقق نمی شود و یا 
تأمین حقابه دریاچه پایین دست صورت نمی گیرد، به این نتیجه می توان 
رســید که دوره های خشک و تر  در طبیعت به صورت دوره ای و سیکلی 
وجود دارند و نکته بسیار مهم و کلیدی در این زمینه فهم این مطلب است 
که تنها عاملی که به صورت کاملًا مؤثر در مواردی نزدیک به صد در صد 
می تواند این تغییرپذیری طبیعت یعنی رخداد دوره های طبیعی خشک و 
تر را تحت کنترل در آورد حجم ذخیره و یا همان مخزن سد است. کنترل 
تغییرپذیری طبیعت به سود کشاورزی و بهبود شرایط محیط زیست است 
وی افزود: مطالعه تجربیات جهانی به خوبی نشــان می دهد که بر خلاف 
تصور رایج، کنترل تغییرپذیری طبیعت در عمل نه تنها به سود کشاورزی 
و دیگر بهره برداران منابع آب اســت، بلکه حتــی در صورت برنامه ریزی 
مناســب عملًا باعث پایداری و بهبود شرایط محیط زیست نیز می شود. 
از مشکلاتی که به طور کلی گریبانگیر انسان مدرن است مغفول ماندن و 
فراموش شــدن اسباب و علل برخورداری و دسترسی انسان به غذا، برق و 
به طور کلی شرایط رفاه در عصر حاضر نسبت به شرایط تاریخی است. به 
نظر بنده صرفاً تجســم ابعاد و مقیاس رشد واقعیِ اتفاق افتاده در شرایط 
کشــاورزی و شــاخص های مرتبط با تولید غذا در عصر حاضر، به تنهایی 
برای تقریب ذهن مخاطبین در جهت پی بردن به اهمیت زیرساخت اعم 

از زیرساخت تنظیم آب و تأمین برق و نقش آن در تأمین رفاهی که انسان 
مدرن آن را به عنوان یک امری بدیهی تلقی می کند، کافی اســت. دلیل 
ذهنیت بحرانی بودن آب و کشــاورزی در ایران این کارشــناس مدیریت 
منابع آب تصریح کرد: چنانچه به وقایع تاریخی مکرری که در تاریخ معاصر 
ایران رخ داده؛ رجوع شــود، با موارد متعددی روبرو می شــویم که ضعف 
ساختاری بشــر در تأمین احتیاجات اولیه مانند غذا به هنگام مواجهه با 
خشکسالی و تغییرپذیری در طبیعت را مشخص می کند. به عنوان مثال 
طی قحطی رخ داده در سال ۱۲۵۰ شمسی، در حالیکه جمعیت ایران در 
آن دوره حدود ۹,۵ تا ۱۰ میلیون نفر برآورد شده است بیش از ۱۰ درصد 
جمعیت کشــور به دلیل رخداد خشکسالی و کشــاورزی ضعیف و کاملًا 
آسیب پذیر در برابر تغییرات طبیعی به راحتی تلف شده است. اگر بخواهیم 
رشد برخی شاخص های اقتصادی نظیر میزان کالری به ازای نفر را هم در 
نظر بگیریم که صرفاً در بازه زمانی ابتدای دهه ۶۰ میلادی تاکنون، مطابق 
آمار فائو رشد دو برابری را نشان می دهد، به راحتی می توان حدس زد که 
توان تولید غذا نسبت به دوران نه چندان دور تاریخی ده ها و شاید تا ۳۰ 
برابر شده است. به نظر بنده عامل اصلی در ایجاد این ذهنیت که ایران از 
لحاظ بحث آب و کشاورزی دچار بحران است این تلقی است که ظرفیت 
تولید غذا در ایران به دلیل محدودیت در منابع آب و یا خاک به اندازه کافی 
نیست. اوضاع کشــاورزی در ایران وی بیان داشت: با مراجعه به آمار فائو 

و مقایسه شرایط تولید ایران با کشورهای هم جمعیت و توسعه یافته نظیر 
بریتانیا، آلمان و یا ژاپن به خوبی مشخص می شود که سرانه تولید ناخالص 
داخلی کشــاورزی ایران در همین شرایط فعلی با وجود اینکه بسیاری از 
حوضه های آبریز ما عملًا هنوز توسعه نیافته و یا کم توسعه یافته هستند، یا 
برابر اســت و یا اینکه در مقایسه با برخی از کشورها سرانه تولید ناخالص 
کشــاورزی ایران به مراتب وضعیت بهتــری دارد. علت این امر البته این 
اســت که برای توسعه کشاورزی به غیر از دسترسی به آب تجدیدشونده، 
مباحث بســیار مهمتری از جمله دسترســی به زمین قابل کشت نیز در 
تعیین توان تولید یک کشور نقش اساسی ایفا می کند. به عنوان مثال در 
کشــور انگلستان بیشتر از ۷۰ درصد کل مساحت کشور زیر کشت است، 
ولی با این حال سرانه تولید ناخالص کشاورزی آن به مراتب از ایران کمتر 
اســت، بنابراین نکته اول که از بررســی آمار  این است که ایران حداقل 
گرفتار هیچگونه سرنوشت محتوم و گریزناپذیر نشده است که اصولاً به آن 
بتوان اطلاق بحران کرد. روش های غیرسازه ای مدیریت منابع آب متمرکز 
بر پاک کردن صورت مسئله است حامدانسانیت در ادامه درباره روش های 
کنترل سیل و مدیریت منابع آب به از مسیر سازه ای و غیرسازه ای گفت: 
روش های غیرسازه ای از ابتدا بیشتر متمرکز بر پاک کردن صورت مسئله و 
حذف محدوده توسعه یافته عمدتاً زمین های کشاورزی در محدوده دشت 
سیلابی رودخانه ها هستند. این امر اگر در مواردی با درگیری حقوقی بسیار 

و تحمیل ضررهای اقتصادی به صاحبان ملک در حوضه های کوهســتانی 
و پرشــیب میسر باشد، در دشــت ها و جلگه های پست و کم ارتفاع نظیر 
خوزســتان و یا حوضه رودخانه سند در پاکستان عملًا امکانپذیر نیست. 
زیرا کل تمدن و جمعیت ساکن و مساحت قابل کشت در محدوده دشت 
ســیلابی و حاصلخیز رودخانه ها واقع شده است. نکته دیگری که در این 
زمینه مطرح می شــود این تلقی است که روش های سازه ای مانند احداث 
سدهای مخزنی و یا ســازه های مورد استفاده در مهندسی رودخانه نظیر 
گوره هــا یا همان خاکریزهای ســیل بند که به صورت طولی در ســاحل 
رودخانه ها احداث می شــود و دهه ها و بلکه قرن هاست که در کشورهای 
اروپایی و آمریکا در ابعاد بســیار گسترده مورد استفاده است، احتمالاً به 
دلیل دخل و تصرف در رژیم و شرایط هیدرولیکی جریان رودخانه، گزینه 
غیرمحیط زیستی هســتند و در مقابل روش های جایگزین مانند تغذیه 
مصنوعی در دشــت ها و یا آبخیزداری در مناطق کوهســتانی می تواند به 
عنوان گزینه مؤثر و سازگار با محیط زیست عمل کند. در روش غیرسازه ای 
تنها یک چهارم آب ســالانه رودخانه برای کشاورزی قابل تخصیص است 
وی معتقد است: دلیل ایجاد این تلقی و ذهنیت در فضای اذهان عمومی 
که روش های ســازه ای عامل از بین بردن محیط زیست هستند این است 
که تصور می شــود سازه یعنی سد با بالا بردن تقاضا تا سرحد توان تحمل 
طبیعت، منجر به خشک شدن منابع آبی پایین دست اعم از رودخانه و یا 
دریاچه می شــود. از این رو عنوان می شود که روش های غیرسازه ای مانند 
تغذیه مصنوعی و پخش سیلاب برای محیط زیست مناسب تر هستند. اما 
به نظر بنده رژیم رودخانه کاملًا وحشی و غیرکنترلی است و در شرایطی 
که اگر آورد سالیانه در حدود ۱۲۰ میلیون متر مکعب باشد تنها یک چهارم 
آن یعنی ۳۰ میلیون متر مکعب برای کشــاورزی قابل تخصیص است که 
این مقدار ناچیز هم حتی در سال های خشک به دلیل شرایط تصادفی در 
طبیعت محقق نمی شود. بنابراین شرایطی که عملًا حاکم است این است 
که با وجود تقاضای بسیار ناچیز در حوضه، تا زمانی که جریان از محدوده 
قابل تحمل کانال ها کمتر اســت یعنی در فصل غیرســیلابی کل جریان 
رودخانه برای آبیاری به کانال های کشــاورزی منحرف می شود و در زمان 
سیلاب و در فصل بهار جریان های سیلابی مازاد به راحتی از دست می رود 
و در مواردی مانند سیل سال ۹۸ حتی امکان آسیب هم وجود دارد.نتیجه 
اینکه به تحقیق می توان دریافت که مستقل از وجود و یا عدم وجود حجم 
ذخیره یعنی مخزن سد تمایل به استفاده حداکثری از جریان همواره وجود 
دارد و عامل آســیب به محیط زیست چنانچه وجود داشته باشد یک نوع 
اراده، تصمیم و یا خواســت مدیریتی است و در شرایطی که حتی امکان 

تنظیم هم صفر است، بهره برداری حداکثری به هر حال اتفاق می افتد.

ایسنا/خوزستان مدیر شرکت توزیع نیروی برق آبادان از ارتقای پایداری شبکه برق این شهرستان با بهره برداری از ۲ 
فیدر خروجی جدید خبر داد. حسام ثابتی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: شرکت توزیع نیروی برق آبادان پروژه 
احداث ۲ فیدر خروجی جدید با حجم ۵۳۰ متر شــبکه تک مداره و ۴۷۰ متر شــبکه دو مداره را در این شهرستان 
اجرایی کرده و به بهره برداری رسانده است. وی با اشاره به توسعه فیدرهای عمومی افزود: احداث فیدرهای خروجی 
جدید، باعث کاهش بار ترانسفورماتور فوق توزیع ایستگاه دهداری و کاهش کامل بار فیدر ۵۰۶۲ ایستگاه ذوالفقاری 
و تعدیل قســمتی از فیدر ۵۰۶۲ ایستگاه مهر و ۵۰۳۲ ذوالفقاری می شود. ثابتی اظهار کرد: با کوچک سازی حوزه 
فیدرهای فشــار متوســط توزیع ، شاهد کاهش خاموشــی های با برنامه و بی برنامه در منطقه و هم چنین افزایش 
تاب آوری و قدرت مانور شبکه خواهیم بود. وی خاطرنشان کرد: این اقدام هم چنین در راستای افزایش رضایت مندی 

مشترکان در شهرستان آبادان اجرایی شده است.

مدیر بهره برداری و کنترل سیستم دیسپاچینگ ملی گفت: نمایشگرهای مصرف نشان می دهد استان های تهران، اصفهان، خراسان 
و خوزستان بیشترین مصرف برق در کشور را داشته اند. به گزارش ایسنا، مازیار جمشیدی با بیان اینکه پیش بینی می کنیم نیاز 
مصرف برق کشور امروز به  حدود ۷۰ هزار مگاوات برسد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش ۳۶۰۰ مگاواتی را نشان 
می دهد، گفت: با توجه به نمایشگرهای مصرف، استان های تهران، اصفهان، خراسان و خوزستان بیشترین مصرف برق را داشته اند 

و با توجه به گرمای هوا و آغاز روزهای گرمتر تابســتان از هموطنان درخواســت می شــود، صنعت برق کشور، به خصوص شبکه برق را در تامین برق مطمئن و برق 
رسانی پایدار یاری دهند. وی اظهار کرد: از هموطنان تقاضا می کنیم  توصیه های همیشگی ما در بخش های مختلف خصوصا، در استفاده مناسب از وسایل سرمایشی 
را  جدی بگیرند و با تنظیم درجه کولرهای گازی روی ۲۵ درجه و تنظیم دور کند کولرهای آبی با صنعت برق همکاری و همراهی کنند. مدیر بهره برداری و کنترل 
سیستم دیسپاچینگ ملی در گفت وگویی تلویزیونی به استفاده نامناسب کولرهای گازی در مراکز تجاری و فروشگاه ها اشاره کرد و گفت: در برخی از مراکز تجاری، 
بعضا مشــاهده می شــود که محل عبور و مرور افراد باز بوده و کولرهای گازی بر روی درجه بســیار پایین تنظیم شده است که این امر مصرف برق بسیار بالایی را به 

صنعت برق کشور تحمیل می کند.

افزایش پایداری برق آبادان با بهره برداری از ۲ 
فیدر خروجی جدید

بیشترین مصرف برق در تهران، اصفهان، خراسان و خوزستان
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گزیده خبر

بازدید وزیر ارتباطات و مهمانان اجلاس وزرای 
ارتباطات اکو از غرفه ایرانسل

غرفه ایرانســل در نمایشــگاه جانبی ســومین اجلاس ارتباطات و فناوری 
اطلاعات کشــورهای عضو سازمان اکو، از وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
وزرا و هیئت عالی رتبه کشــورهای عضو اکو، کشــورهای منطقه و برخی 
سازمان های بین المللی میزبانی کرد.به گزارش روابط عمومی ایرانسل، صبح 
امروز چهارشــنبه ۲۱ تیرماه ۱۴۰۲، ســومین اجــلاس وزرای ارتباطات و 
فناوری اطلاعات کشــورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی )اکو(، با هدف 
بررســی راه های توسعه همکاری های دو و چندجانبه بین کشورهای عضو، 
آغاز به کار کرد.دکتر عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
روز نخســت ســومین اجلاس وزرای ارتباطات کشــورهای عضو اکو که با 
حضور ۱۱ هیئت  عالی رتبه از کشــورهای عضو اکو، کشــورهای منطقه و 
برخی سازمان های بین المللی درحال برگزاری است، به همراه برخی وزرا و 
هیئت های عالی رتبه حاضر در اجلاس، از جدیدترین دستاوردهای دیجیتال 
ایرانســل، در نمایشگاه جانبی ارائه توانمندی شــرکت های فعال در حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، بازدید کرد.اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال 
ایران در طی این بازدید، مهمترین ســرویس ها و خدمات قابل ارائه بر بستر 
 5G جدیدترین فناوری های ارتباطی، مانند نســل پنجم شبکه تلفن همراه
و شــبکه فیبر نوری )FTTH(، آخرین دســتاوردهای خود در حوزه تحول 
دیجیتال و سرویس های دیجیتال و همچنین آخرین نسل سیمکارت های 
ایرانسل را به دکتر عیسی زارع پور وزیر ارتباطات، صادق افتخار وزیر دولت 
پاکســتان در امور ارتباطات و فناوری، هیام عبود الیاسری وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات عراق، عبدالقدیر امام دبیرکل گروه D8 و هیئت های همراه 
ارائه کرد.ایرانسل به عنوان اولین اپراتور ارائه دهنده 5G و رکورددار سرعت 
و تعداد سایت نسل پنج در ایران، برنامه جامع »تحول دیجیتال« را با هدف 
توانمندسازی جامعه ایرانی در ســبک زندگی دیجیتال در دستورکار خود 
قرار داده و تاکنون نقشی اساسی در گسترش زیرساخت ارتباطات کشور به 
عنوان هسته مرکزی تحول دیجیتال ایفا کرده است. نقشه راه و چشم انداز 
ایرانسل، گسترش این نقش از طریق توسعه زیرساخت اینترنت نسل پنجم و 
شبکه فیبرنوری و همچنین ورود تأثیرگذار و قدرتمند در لایه های پلتفرمی 
و تمرکز بر مدیریت و راهبری اکوسیســتم دیجیتال در کنار سرمایه گذاری 
در زمینه هوش مصنوعی، ابَرَداده، رایانش ابری و… است.هدف استراتژیک 
ایرانسل، گذار از اپراتور ارتباطی )Telco( به شرکت فناوری )Techco(، حرکت 
در لبه فناوری و تبدیل شــدن به یکی از بازیگــران اصلی تحول دیجیتال 
در منطقه و همچنین توانمندســازی ســه لایه از کاربران یعنی مشترکان، 
شرکت ها و دولت، از طریق ارائه ابزارها، پلتفرم ها و راهکارهای دیجیتال در 
عرصه های گوناگون است که حضور در رویدادهای بین المللی و منطقه ای نیز 

در این راستا قرار دارد.

موفقیت خدمات پس از فروش ایران خودرو با کسب 
بالاترین امتیاز در تمامی شاخص ها

ایساکو با صدرنشینی، رتبه یک خدمات پس از فروش صنعت خودرو کشور 
شد طبق جدیدترین ارزیابی وزارت صنعت، معدن و تجارت، شرکت ایساکو با 
کسب امتیاز 8۶.۷ برای چهاردهمین سال متوالی با کسب بالاترین امتیازات 
در تمام شاخص ها، مقام اول خدمات پس از فروش صنعت خودرو کشور را 
به خود اختصاص داد.ایکوپرس- ایساکو بار دیگر موفق شد با کسب بالاترین 
امتیاز ارزیابی وزارت صمــت از خدمات پس از فروش حوزه خودرو، افتخار 
ارایه خدمات برتر به مشــتریان را به دســت آورد.به گزارش روابط عمومی 
شرکت خدمات پس از فروش ایران خودرو، این شرکت در حالی در چهارده 
سال گذشته همواره در بین شرکت های ارایه دهنده خدمات پس از فروش 
صنعت خودرو، بالاترین امتیاز را کســب کرد که با بهبود مســتمر در تمام 
شاخص ها و انجام اقدامات اصلاحی مطابق با نیاز مشتریان، در سال گذشته 
موفق شده بود، »رتبه یک« این عرصه را که تا آن زمان هیچ شرکتی موفق 
به کسب آن نشده بود، از آن خود کند و امسال نیز با حفظ تمام برتری های 
پیشین خود، برای دومین بار با کسب سه ستاره کامل در ارزیابی های شرکت 
بازرسی کیفیت و استاندارد ایران، همچنان در جایگاه رتبه یکی ها صدرنشین 
باشــد.برآیند امتیاز شــرکت ایســاکو در ارزیابی فرآیندها، زیرساخت ها و 
عملکرد، مطابق بازنگری چهــار شرایط و ضوابط خدمات پس از فروش که 
نشــات گرفته از قانون حمایت از مصرف کننده اســت، برابر با 8۶.۷ بوده و 
این امتیاز ۳5 درصد بالاتر از متوسط خط صنعت و همچنین فراتر از تمامی 
شــرکت ها در زمینه خدمات پس از فروش خودرو بوده اســت.لازم به ذکر 
است، بیش ترین رشد شرکت ایساکو بر اساس دستورالعمل ارزیابی بازنگری 
چهــار شرایط و ضوابط خدمات پس از فروش در بخش ارزیابی نمایندگی ها 
و رضایت مشــتریان بوده، همچنین علاوه بر افزایش امتیاز شاخص رضایت 
مشتریان، شاخص رضایت نمایندگی های مجاز نیز از پشتیبانی این شرکت 
در تحقق خواسته های مشتریان افزایش یافته است.این موفقیت در حالی به 
دست آمد که مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو علاوه بر تاکید بر تلاش 
در مســیر ارتقای رضایت مشتریان از خدمات پس از فروش، نگاه ویژه ای بر 
حمایت های فنی و مدیریتی از نمایندگی های مجاز به منظور تســهیل در 
چرخه خدمت رسانی به مشتریان داشته است. دورنمای این تاکید نیز بر این 
منطق اســتوار بود که هر چه میزان رضایت نمایندگی ها از سهولت اجرای 
فرآیندها در شرکت مادر بالاتر باشد، خدمات مناسبت تر و با کیفیت تری به 
مشتریان نهایی مجموعه ارایه می شود و این چرخه باعث رشد کلی رضایت 
مشتریان خواهد شد و کسب امتیاز 8۳ در این شاخص )DSI( نیز موید تلاش 

موفق ایساکو در این مسیر است.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان کردستان:
تحقق وعده های دولت سیزدهم

شــرایط  امر،  مســئولان  باهمّت 
آبگیری ۱۰۰ میلیون متر مکعبی 
سد ســیازاخ دیواندره مهیا شد.به 
گــزارش روابط عمومی شــرکت 
آب منطقه ای اســتان کردستان، 
مهندس آریانژاد با اشاره به اینکه 
تولید از مؤلفه های مهم استقلال و 
قدرت در کشور است، گفت: دولت سیزدهم که با شعار ایرانِ قویِ شکل گرفته، 
بدون تردید رونق تولید را یکی از مهم ترین اولویت های امروز کشــور می داند و 
از آنجا که دولتِ ایرانِ قوی بر تکمیل پروژه های نیمه تمام عزم جدی دارد؛ به 
دنبال رفع گرفتاری های مردم از جمله اتمام پروژه های ناتمام خصوصاً در استان 
کردستان است.مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کردستان به خشکسالی های 
اخیر و تنش آبی ســال ۱۴۰۰ اشــاره کرد و افزود: از آنجا که یکی از مطالبات 
بجای شهروندان فهیم این مرز و بوم، استفاده از آب شرب سالم و پایدار است، 
این مهم با پیگیری های مســتمر استاندار کردستان و طی بازدیدها مکرر مقام 
عالی وزارت نیرو از پروژه های آبی کردستان، محقق شد.وی ضمن تأکید بر پویا 
بودن پروژه های آبی این شــرکت، اظهار داشت: اقدامات جهادی و شبانه روزی 
خوبی در راستای رفع مشکلات حوزه آبی استان، صورت گرفته و امروز مفتخرم 
به اســتحضار شهروندان گرامی استان کردستان برسانم که با حول و قوه الهی 
و تلاش خســتگی ناپذیر مجموعه شرکت آب منطقه ای کردستان،  طرح های 
اولویت دار این شــرکت در سال جاری به بهره برداری خواهند رسید و آب گوارا 
و پایدار در اختیار همه ی هم استانی های گرامی قرار می گیرد. مهندس آریانژاد 
خاطرنشان کرد: از عمده طرح های اولویت دار استان که بالغ بر ۲۰ سال بدلیل 
نبود اعتبار راکد مانده بود سد سیازاخ است که  امروز با عنایت پروردگار و تلاش 
و همّت مجموعه وزارت نیرو و شرکت آب منطقه ای کردستان، لبان تشنه این 
ســد سیراب گشته و شرایط ذخیره سازی آب تا ۱۰۰ میلیون متر مکعب مهیا 
شده که این مهم به رونق اقتصادی و اشتغالزایی در منطقه کمک شایانی خواهد 
نمود.وی به اهداف ســد سیازاخ دیواندره نیز اشــاره کرد و افزود: عمده اهداف 
این طرح، کنترل و تنظیم جریانهای نابهنــگام رودخانه قزل اوزن، تأمین آب 
دائمی زیست محیطی پایاب ســد، ذخیره سازی حجم آب سالانه معادل ۲۳۰ 
میلیون مترمکعب، تأمین آب شرب و صنایع شهرستان های دیواندره، مجتمع 
روستایی اوباتو، شهر بیجار و حسن آباد یاسوکند، تأمین آب کشاورزی ساحل 
چپ و راست رودخانه، توســعه کشاورزی، گردشگری، پرورش آبزیان، افزایش 
اشــتغال، بهبود دامداری در منطقه و انتقال آب به بیجار و حسن آباد یاسوکند 
می باشد.سد مخزنی سیازاخ در استان کردستان و در فاصله حدود ۷ کیلومتری 

شهرستان دیواندره و 5۳ کیلومتری شهرستان بیجار قراردارد.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی عنوان کرد

برآورد سهم ۳۵ درصدی برندهای خارجی از بازار لوازم خانگی
برآورد سهم ۳5 درصدی برندهای خارجی از بازار لوازم خانگی

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با اشاره به بلاتکلیفی 
پنج ماهه صنعت لوازم خانگی برای صدور مجوزهای افزایش 
قیمت، گفت: برآورد انجمن این است که برندهای خارجی در 
بازار حدود ۳5 درصد ســهم دارند که بخشی از آن ها سهمیه 
قانونی برای واردات مرزنشــینی و بخشــی قاچاق اســت. به 
گزارش ایسنا، عباس هاشمی در نشست خبری، با بیان اینکه 
سهم صنعت لوازم خانگی از تولید ناخالص داخلی ۱۳ درصد 
اســت، گفت: سیاست کلان این است به سمت اقتصاد بدون 
نفت حرکت کنیم و از حالت تک محصولی بیرون بیایم. پس 
حمایت از صنعت و توسعه پایدار آن اهمیت ویژه دارد. وی با 
بیان اینکه سهم مالیاتی این صنعت که پرداخت می کند، ۶8 
درصد کل مالیات کشور اســت، تصریح کرد: اما یک توسعه 
متوازن زمانی محقق می شــود که همــه چیز با یکدیگر هم 
خوانی داشــته باشد. این حجم بالای مالیات، سفره صنعت را 
کوچک تر و ارزش افزوده آن را نحیف تر می کند و ســیگنال 
مثبتی برای ســرمایه گذاری مولد در کشور نیست. هاشمی 
اظهار کرد: بر اســاس آمارهای جهانی شاخص فضای کسب 
و کار، رشد ســرمایه گذاری مولد و غیره رتبه بندی شده که 
ایران الآن در هیچ کدام از آن ها جایگاه مطلوبی که در شــان 
ایران باشــد ندارد. اما باید حکمرانی برای ارتقای این رتبه ها 
هدفگذاری کند. دبیــر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران 
با بیان اینکه بر اســاس آمارهای رســمی میزان موفقیت در 
دستیابی به اهداف برنامه ششم ۲۷ درصد اعلام شده، گفت: 
در برنامه هفتم رشــد اقتصادی 8 و رشد صنعت 8.5 درصد 
دیده شده که تحقق آن نیاز به الزاماتی دارد و باید بزرگ ترین 
اهداف ارکان حکومت فراهم کردم این الزامات باشــد. یکی از 
این الزامات، رشــد پایدار صادرات است. اما این روند تغییرات 
صادرات در حال حاضر سینوســی است. وی با اشاره به لزوم 
بهره گیری از الگوهای تولید لوازم خانگی در دنیا، گفت: توجه 
به محیط زیســت، کم مصرف بودن کالاها، هوشمندسازی و 
در عین حال ساده سازی استفاده در دنیا اهمیت دارد. اندازه 
بازار لوازم خانگی در ایران و جهان به گفته دبیر انجمن لوازم 

خانگی، اندازه بازار لوازم خانگی در ۲۰۲۲ در دنیا 5۹۰ میلیارد 
دلار بــوده که ۳۶۰ میلیارد دلار از آن مربوط به لوازم خانگی 
بزرگ بوده است. اگر میانگین رشد متوسط دنیا را هفت درصد 
نظــر بگیریم، پیش بینی می شــود در ۲۰۲۶ اندازه این بازار 
حدود 8۰۰ میلیارد دلار باشــد. وی بــا بیان اینکه باید برای 
ســهم ایران از این رقم هدف گذاری شود و الزامات رسیدن به 
آن مشخص شود، گفت: گردش مالی صنعت لوازم خانگی در 
ایران شــش تا ۶.5 میلیارد دلار است که حدود ۲.5 میلیارد 
از آن مربوط به لوازم خانگی بزرگ اســت. هاشــمی با بیان 
اینکه پیشــنهاد انجمن ارتقای کیفی و رقابتی کردن صنعت 
اســت، اظهار کرد: اعتقاد انجمن این است که باید به صورت 
سیستماتیک به زنجیره ارزش و تامین جهانی متصل شویم. 
نمی توانیم با تعامل نکردن یا تعاملات محدود به اهداف بزرگ 
برسیم. برای مثال بدون پذیرش اف ای تی اف، نمی توان انتظار 
داشت بازارهای هدف صادراتی را فتح کنیم. همچنین تا زمانی 

که این شــیوه پیمان سپاری ارزی برقرار باشد، امکان توسعه 
صــادرات وجود ندارد. وی همچنین با تاکید بر توجه بنگاه ها 
به توســعه و نوآوری، گفت: استراتژی انجمن تعمیق ساخت 
داخل و فاصله گرفتن از مونتاژ است. در حال حاضر صادرات 
قطعه حتــی به ترکیه که خودش به اتحادیــه اروپا صادرات 
لوازم خانگی دارد، انجام می شود. به گفته دبیر انجمن صنایع 
لوازم خانگی، میزان تعمیق ساخت داخل در کالاهای مختلف 
متفاوت اســت، اما برآورد می شود میانگین آن عمق ساخت 
داخل در کالاهای مختلف ۶5 تا ۷۰ درصد باشــد. میزان ارز 
بری هم بستگی به میزان تولید دارد. برآوردها از میران قاچاق 
وی در ادامه از برگزاری نمایشــگاه لوازم خانگی ایراد در آبان 
ماه خبر داد و گفت: میزان قاچاق برآوردی اســت. خود ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز معمولا کشفیات را اعلام می کند، اما 
این تنها ملاک نیســت. برآورد انجمن این است که برندهای 
خارجی در بازار حدود ۳5 درصد ســهم دارند که بخشــی از 

آن ها سهمیه قانونی برای واردات مرزنشینی و بخشی قاچاق 
اســت. بلاتکلیفی بیش از 5 ماهه تعیین قیمت ها هاشمی در 
ادامه با بیان اینکه قیمت نهاده های تولید افزایش پیدا کرده، 
گفت: حتــی قیمت مواد اولیه داخلی بر اســاس قیمت های 
جهانی و با حاشیه رقابت در بورس فروخته می شود. از طرف 
دیگر  عرضه ناکافی مواد اولیه در بورس هم یک معضل است 
که باعث شــده تولیدکنندگان مجبور باشند ۳۰ تا ۴۰ درصد 
مواد اولیه خود را از بازار آزاد بخرند. سایر هزینه ها مانند هزینه 
حمل و نقل، پیمانکاری و غیره هم افزایش داشــته است. وی 
افزود: البته انجمن هم موافق افزایش بی رویه قیمت ها نیست، 
اما معتقد به مکانیزم عرضه و تقاضا است. در حال حاضر رقابت 
بین تولیدکنندگان وجــود دارد و رکود بازار به خاطر کاهش 
قدرت خرید هم خودش باعث رقابت بیشتر شده است. اما این 
روند قیمت گذاری دستوری، بدون نظارت بر قیمت مواد اولیه، 
سیگنال منفی به تولیدکننده می دهد. تولید کنندگان پنج ماه 
است که درخواست افزایش قیمت را به سازمان حمایت اعلام 
کردند تا ایرادات آن بررسی وبه هم آن ها اعلام شود، اما هنوز 
بررسی صورت نگرفته است. فارغ از اینکه روش کاست پلاس 
که برای قیمت گذاری در جریان اســت غلط است. چراکه بر 
اساس این روش هر چه هزینه بالاتر باشد، سود بیشتر است. 
دبیــر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با بیان اینکه وزیر 
جدید صمت مخالف قیمت گذاری دستوری است، اما باید ساز 
و کار آن دیده شود، گفت: تورم باعث شده اولویت های خرید 
خانوارهــا تغییر کند و خیلی از واحدهای لوازم خانگی نیز به 
دلیل رکود، به فروش اعتباری روی آورده اند. وی همچنین در 
پاسخ به ســوالی درباره استفاده از برندهای ایتالیایی از سوی 
برخی تولیدکنندگان، گفت: اگر برندی ثبت نشــده باشد، به 
لحاظ حقوقی امکان درج آن روی کالا نیست و تقلب محسوب 
می شود. گفتنی است در این جلسه از »کتاب بازآفرینی یک 
صنعــت، هفت دهه تحولات لوازم خانگی ایران« هم رونمایی 
شــد که در آن روند تحولات صنعت لــوازم خانگی، تحلیل 
وضعیت این صنعت، آســیب شناسی، آینده پژوهی و الگوی 

برنامه ریزی ارائه شده است.

ایسنا/خوزستان رییس اتحادیه صنف 
بارفروشــان اهواز با اشاره به مشکل 
معارضین بــرای میدان مرکزی میوه 
و تره بــار این شهرســتان گفت: اگر 
بــرای میدان مشــکلی ایجاد شــود 
برای اســتان و شهرســتان اهواز در 
ایجاد  تامین میوه مشــکلات جدی 
خواهد شد. بهمن صادقی مدیسه در 
نشســت خبری که امروز، ۲5 تیرماه 
در اهواز برگزار شــد، اظهار کرد: در 
خصوص میدان مرکزی میوه و تره بار 
اهواز یکســری از مشکلات از حدود 
۲ سالگذشــته ایجاد شده که اکنون 
ســر باز کرده و برای غرفه داران این 
میدان مشکل ســاز شــده است. به 

گزارش ایســنا، وی افزود: در میدان 
قدیم اهواز مالک عرصه و اعیان بودیم 
اما تصمیمی حاکمیتی باعث شد در 
سال ۱۳8۰ به میدان فعلی بارفروشان 
اهواز بیاییم. غرفه های میدان مرکزی 
اهواز به صورت ســرقفلی به صاحبان 
آن ها واگذار شده اما اکنون پس از ۲۲ 
ســال معارض برای اراضی پیدا شده 
است. رییس اتحادیه صنف بارفروشان 
اهــواز با بیان اینکه میــدان مرکزی 
الغدیر اهواز حدود 5۹ هکتار مساحت 
زمیــن دارد و در ســه فــاز طراحی 

شــده اســت، گفت: اکنون فاز یک 
این مجموعه در حال اســتفاده است 
و فــاز دوم این طــرح نیز ۹۹ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد؛ این فاز تکمیل 
شــده اما افتتاح نشده است. صادقی 
عنوان کرد: یکســری از معارضان را 
شهرداری با قیمت کارشناسی حل و 
فصل کرده اما یکــی از معارضان که 
یک شرکت خصوصی است احکامی 
دریافت کرده و اســناد مالکیتی را به 
نام خود زده اســت. وی ادامه داد: با 
توجه به اتفاقی کــه رخ داده اکنون 

بــرای ۱۷ حجره از فاز اول حکم قلع 
و قمع گرفته شده است و هم چنین 
بــرای تعدادی از غرفه هــای فاز دوم 
نیز احکامی  دریافت شــده است که 
در انتظار تایید نهایی هستند. وی با 
اشاره به اینکه شــهرداری اهواز باید 
این مساله را هرچه سریع تر از مسیر 
قانونــی حل و فصل کند و اراضی که 
معارض دارند را تملک کند، افزود: اگر 
برای میدان مشکلی ایجاد شود برای 
استان و شهرســتان اهواز در تامین 
میوه مشــکلات جدی ایجاد خواهد 
شد. رییس اتحادیه صنف بارفروشان 
اهــواز در خصوص فــاز دوم میدان 
مرکزی الغدیر اهــواز گفت: فاز دوم 
این میدان تکمیل شــده است و باید 
در فروردین ماه افتتاح می شــد اما به 
دلیل بحــث معارضینی که برای این 
طرح پیش آمد بهره بــرداری از این 

طرح به تعویق افتاده است.

رییس اتحادیه صنف بارفروشان اهواز عنوان کرد

شهرداری مشکل معارضین 
میدان "الغدیر" اهواز را حل و 

فصل کند

شرکت ســایپایدک در ارزیابی وزارت صمت توسط شرکت 
بازرسی کیفیت و استاندارد ایران، موفق شد برای نخستین 
بار حائز رتبه یک خدمات پس از فروش شرکت های عرضه 
کننــده خودروهای ســبک در حوزه محصــولات تولیدی 
شرکت پارس خودرو شود.به گزارش سایپانیوز، سعید علی 
زاده مدیرعامل سازمان خدمات پس از فروش سایپا با اعلام 
این خبر گفت: کسب رتبه یک خدمات پس از فروش توسط 
ســایپایدک حاصل اســتقرار تفکری جدید در عرصه ارائه 
خدمات به محصولات گروه خودروســازی سایپا با تکیه بر 
توان شبکه نمایندگی ها و کارکنان متعهد شرکت سایپایدک 
بوده است.علی زاده افزود: سالیانه شرکت های خدمات پس 
از فروش توســط وزارت صمت مــورد ارزیابی قرار گرفته و 
شرکت سایپایدک مفتخر است در ارزیابی انجام شده موفق 
به کسب سه ستاره کیفی شود و رتبه یک را در محصولات 
شرکت پارس خودرو کسب کند.او تصریح کرد: بیش از ۲۴۰ 

پروژه بهبود کیفیت در گروه خودروســازی سایپا تعریف و 
با حمایت هــای مهندس تیموری، مدیرعامل محترم گروه 

سایپا، باز مهندسی فرآیندهای ارائه خدمات پس از فروش با 
رویکرد ایده محور و تفکر دانش بنیان انجام شد و با تعریف 
اقداماتی همچون افزایش تامین قطعات یدکی، کاهش زمان 
ارســال قطعات و ارتقاء کیفیت ارائه خدمات، زمینه لازم به 
منظور کاهش مراجعات به نمایندگــی در دوره گارانتی و 
افزایش رضایت مشــتریان فراهم شد.علی زاده خاطرنشان 
کرد: ماموریت سایپایدک با کسب رتبه یک به پایان نرسیده 
و مسئولیت سازمان جهت ارائه خدمات مطلوب و شایسته 
به مردم بیش از پیش شــده است.مدیرعامل سایپایدک با 
تبریک این موفقیت بزرگ به شــبکه نمایندگی های سایپا 
و کارکنان پرتلاش ســایپایدک عنوان کرد: مسیر توسعه و 
بهبود همواره از اولویت های گروه سایپا بوده و با هدف جلب 
رضایت مشــتریان، افتخارات و برگ های زرین دیگری در 

ادامه راه خدمت رقم خواهد خورد.

کسب رتبه یک خدمات پس از فروش توسط سایپایدک

از امروز )یکشــنبه( امکان واریز وجه علی الحســاب برای منتخبان مادر که اولویت دریافت خودروی شــاهین در پاییز و 
زمستان ۱۴۰۲ دریافت کرده اند و روز گذشته از سوی سایپا پیامک دریافت کرده اند، فراهم شده است.به گزارش ایسنا، برای 
متقاضیــان طرح قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت که در دومین مرحله فروش یکپارچه خودروها برای خودروی 
شاهین ثبت درخواست کرده و با موعد تحویل پاییز و زمستان به گروه خودروسازی سایپا معرفی شده اند، روز گذشته )شنبه 
۲۴ تیر ماه( پیامک واریز توســط شرکت ارسال شده است. برای مشتریان این مرحله از امروز )یکشنبه ۲5 تیرماه( امکان 
واریز وجه مبلغ علی الحساب فراهم شده است؛ طبیعتا عدم واریز وجه علی الحساب خودرو به  منزله انصراف از طرح خواهد 
بود. متقاضیان می توانند به منظور واریز وجه صرفاً از طریق سامانه فروش اینترنتی به نشانی saipa.iranecar.com  اقدام کنند. 
قابل ذکر است که قیمت خودرو قطعی نخواهد بود و مطابق روز تحویل در هفته چهارم آذر الی اسفند ماه سال جاری است 
و مبالغ درج شده در بخشنامه، مبالغ پیش پرداخت علی الحساب ۲۱۲ میلیون و 58۳ هزار تومان در نظر گرفته شده است.

فهرست ۲۳۹ مواد خام و نیمه خام مشمول عوارض صادراتی اعلام شد به گزارش ایسنا، بر اساس بند 
)ز( تبصره ۶ قانون بودجه امسال با هدف حمایت از تولید و عبور از خام فروشی، صادرات مواد خام 
مشمول عوارض و مالیات می شود. حالا هیئت وزیران دستورالعمل این بند را تصویب کرده است. بر 
اساس این دستورالعمل کلیه مواد و محصولات معدنی، صنایع معدنی فلزی و غیرفلزی، محصولات 
نفتی، گازی و پتروشــیمی موضوع فهرست پیوست تصویب نامه مهر سال ۱۴۰۱، مواد خام و نیمه 
خام محسوب می شوند. همچنین در این تصویب نامه هیئت وزیران فهرست ۲۳۹ ماده خام و نیمه 
خام مشمول عوارض صادراتی به وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت، امور اقتصادی و دارایی، نفت 

و سازمان برنامه بودجه، معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری اعلام شده است.

متقاضیان مادر " شاهین" با اولویت پاییز و زمستان 
واریز وجه کنند

فهرست مواد خام و نیمه خام مشمول 
عوارض صادراتی اعلام شد
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گزیده خبر

بانک ایران زمین به سامانه تفکیک حساب متصل شد
راه اندازی ســامانه تفکیک حساب های شخصی و تجاری، اقدامی است که 
طی یک سال گذشته از سوی بانک مرکزی و سازمان امور مالیاتی برای رفع 
مشکلاتی نظیر پولشویی و فرار مالیاتی صورت گرفته است و کلیه سیستم 
بانکی کشور موظف هستند به این ســامانه متصل شوند.به گزارش آژانس 
رویدادهای مهم نفت و انرژی "نفت ما"،حسن صیحانی مدیر امور مهندسی 
نرم افزار بانک ایران زمین در این خصوص اظهار داشــت: با هماهنگی های 
صورت گرفته با بانک مرکزی، بانک ایران زمین با اتصال به این سامانه امکان 
تفکیک حســاب شخصی از تجاری را در این بانک عملیاتی کرده و در حال 

بهره برداری است.
کنفرانس بین المللی Iran Grain 2023 با حمایت بانک 

سامان برگزار می شود
سومین کنفرانس سالانه بین المللی غلات و دانه های روغنی ایران با عنوان 
Iran Grain 2023 با حمایت بانک ســامان برگزار می شود.به گزارش روابط 

عمومی بانک ســامان در این کنفرانس دو روزه، فعالان حوزه صنعت غلات 
و دانه های روغنی از بخش های دولتی و خصوصی در مورد مســائل جاری و 
راه های گســترش و بهبود این صنعت، با هم گفت و گو خواهند کرد.گفتنی  
اســت در این کنفرانس که با تلاش اتاق بازرگانی ایران – ســوئیس برگزار 
می شود، بانک سامان به عنوان یکی از اعضای این اتاق ضمن حمایت از این 
رویداد بین المللی، درصدد است با ارائه راه حل های کاربردی و جامع مالی و 
بانکی در صنعت غذا به ویژه غلات و دانه های روغنی، گامی مؤثر در راستای 
 Iran Grain تسهیلگری و بهبود این صنعت بردارد.لازم به ذکر است کنفرانس
2023 در روزهــای 26 و 27 تیرماه در محل همایش های بین المللی رایزن 
تهران برگزار می شود و مدیران و کارشناسان بانک سامان نیز در این دو روز 
در پنل  مربوطه به بحث و تبادل نظر با فعالان این حوزه و پاســخگویی به 
سوالات مرتبط با مسائل بانکی در بخش های بین الملل و شرکتی می پردازند.

آزمون استخدامی بانک پارسیان با استقبال چشمگیر 
داوطلبان برگزار شد

آزمون استخدامی بانک پارسیان در سال 1402، باهدف تأمین نیروی انسانی 
برای ارائه خدمات بهینه بانکی و تکمیل کادر اجرایی شعب ،ساعت 9 صبح 
روز جمعه 23 تیرماه هم زمان در تهران و 6 حوزه شهرســتان با اســتقبال 
پرشــور داوطلبان برگزار شد و بیش از 6700 نفر باهم به رقابت پرداختند.

این آزمون به طور هم زمان در محل دانشگاه امیرکبیر تهران و 6 شهر مشهد، 
تبریز، شیراز، اهواز، زاهدان و کرمان با حضور مدیران سرمایه های انسانی و 
امور رفاهی، روابط عمومی، حراست و نماینده بازرسی و نظارت و مسئولین 
برخی مناطق بانک برگزار شــد.بر اساس این گزارش، نیروی انسانی جدید 
این بانک از میان متقاضیان مرد و زن دارای مدارک تحصیلی کارشناسی و 
کارشناسی ارشد و در رشته های موردنیاز به منظور اشتغال در واحدهای بانک 
در برخی از شهرهای کشور، پس از موفقیت در آزمون کتبی ، طی مصاحبه 
و سایر مراحل مربوطه، به استخدام بانک پارسیان درخواهند آمد. نتایج اولیه 
آزمون استخدامی بانک پارسیان نیمه دوم مرداد ماه از طریق پایگاه اینترنتی 

بانک به نشانی   www.parsian-bank.ir    اطلاع رسانی خواهد شد
اکید مدیرعامل بانک تجارت برای پاسخگویی شایسته به نیازهای مشتریان

سمفونی تفتا در تالار رودکی برگزار شد
اولین رویداد سالانه هلدینگ فناوری بانک تجارت 

شب گذشته در تالار رودکی تهران برگزار شد 
تا در جریان آن هشت شــرکت زیرمجموعه »تفتا«، دستاوردها و خدمات 
خود را در قالبی متفاوت و موسیقایی ارائه کنند؛ قالبی که نشان می داد هر 
کدام به تنهایی، آهنگی جذاب برای اکوسیستم  موردنظرشان اجرا می نوازند 
و در نگاهــی کلان ، در کنــار هم و زیر چتر این هلدینگ، همنوازی شــان، 
درست شبیه یک ارکستر موسیقی، یک اتفاق بزرگ را رقم می زند.به گزارش 
مدیریت روابط عمومی و ارتقاء سرمایه اجتماعی، مدیرعامل بانک تجارت در 
این رویداد که با حضور رییس و نایب رییس هیات مدیره این بانک، معاونان 
و مدیران حوزه های مرتبط با فناوری و همچنین احمد تقوایی رییس مرکز 
فــاوای وزارت افتصاد، مجتبی توانگر رییس فراکســیون اقتصاد دیجیتال 
مجلس شورای اسلامی، حسین اسلامی رییس سازمان نظام صنفی رایانه ای 
اســتان تهران و امین کلاهدوزان رییس مرکز توســعه تجارت الکترونیک 
وزارت صمت برگزار شد، با مرور تاریخچه  عظیم این بانک و فعالیت های آن 
در صحنه های بین المللی، تعاملات در حوزه کسب و کارهای بزرگ و حضور 
موثر در نظام بانکی کشور، به بخشی از دستاوردهای شرکت های زیرمجموعه 
هلدینگ فناوری بانک اشــاره کرد و گفت: انتظــار می رود هلدینگ تفتا و 
شــرکت های تحت مدیریت آن با رویکرد پیشرفت، استراتژی های بانک را 
حمایت کرده و در اجرایی شــدن هرچه بهتر آن گام های موثر بردارد.هادی 
اخلاقی فیض آثار تصریح کرد: ویژگی منحصر به فرد بانک تجارت باعث شده 
تا مشــتریان شرکتی و تجاری با کسب و کارهای بزرگ به بانک تجارت روی 
آورده و این ظرفیت را برای خودشان حفظ کنند. اما این به معنای عدم توجه 
به مشتریان حقیقی نیست و هلدینگ تفتا با محصولات مختلفی که از طریق 
شرکت های خود تولید می کند، تمرکز ویژه ای به این بخش دارد.وی تلاش 
برای تولید محصولات مختلف به منظور خدمت رســانی بهتر به مشتریان و 
سهولت و سرعت عملکرد کارکنان شعب بانک تجارت را از سیاست های مهم 
این بانک در شــرایط فعلی دانست و گفت: در طول دو سال گذشته، تلاش 
فراوانی در مجموعه بانک تجارت صورت گرفته تا از طریق آن مقدمات ورود 
بــه حوزه های دیگر بانکداری که نیاز امروز بانــک برای حضور در حد یک 

مجموعه مالی توانمند و جامع است محقق شود.

فعالیت شرکت بیمه تعاون با اشتغال زایی از یک هزار 
نفر در 3۱ استان

مدیرکل دفتر توســعه سرمایه گذاری اقتصاد تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی بر ضرورت افزایش سهم بخش تعاون در صنعت بیمه کشور تأکید 
کرد و گفت: شــرکت بیمه تعاون با اشــتغال زایی بیــش از یک هزار نفر در 
31 اســتان کشور فعال اســت.به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون به نقل 
از خبرگزاری ایرنا، »جعفر امیرآبادی زاده« ضمن تبریک دهمین ســالگرد 
تأسیس شــرکت بیمه تعاون اظهار کرد: شرکت بیمه تعاون، اولین شرکت 
بیمه ای است که توسط کنشگران حوزه تعاون کشور، با هدف افزایش سهم 
بخش تعاون در صنعت بیمه، تأســیس شده اســت. این تعاونی، موفق به 
پذیرش در بازار دوم فرابورس شده و هم اکنون سهامش از این طریق خرید 
و فروش می شود.وی افزود: این تعاونی از طریق فعالیت در فرابورس، توانسته 
ســهم بخش تعاون را در بازار سرمایه رشد دهد و نیز از مزایای بازار سرمایه 

جهت توسعه فعالیت و نیل به اهداف خود، استفاده کند.

برای  ایران  مهر  قرض الحســنه  بانک  اشتغال  وام 
زندانیان آزاد شده منجر به کاهش جرائم شده است

مدیر کل زندان های استان همدان گفت: بانک قرض الحسنه مهر ایران با تخصیص 
اعتبار برای اشتغال پایدار زندانیان آزاد شده، از بروز جرم و بازگشت مجدد آن ها 
به زندان  جلوگیری می کند.به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور مشــتریان 
بانک قرض الحســنه مهر ایران، »رضا ذولفعلی نژاد« مدیر کل زندان های اســتان 
همدان، ضمن تقدیر از عملکرد بانک قرض الحسنه مهر ایران و پرداخت وام های 
قرض الحسنه به اقشار آسیب دیده، ایجاد اشتغال برای زندانیان را گامی مهم و مؤثر 
برای کاهش جرائم دانست و افزود: اختصاص اعتبار برای اشتغال پایدار زندانیان 
آزادشــده، از بروز جرم و بازگشت مجدد آن ها به زندان  جلوگیری می کند.وی در 
دیدار با مدیر شعب بانک در اســتان، گفت: نرخ بازگشت به زندانِ افرادی که از 
وام های تبصره 16 اشــتغال زایی استفاده کرده اند، کمتر از یک درصد بوده و این 

موضوع نشان دهنده اهمیت تأثیر قرض الحسنه بر رونق کسب وکار است.
سیدضیاء ایمانی خبر داد:

مزایده بزرگ املاک مازاد بانک صادرات ایران با 
مشوق های جدید

مدیرعامــل بانک صــادرات ایران گفت: فروش املاک مــازاد بانک ها به عنوان یکی از 
محوری ترین مباحث مورد توجه دولت، در بانک صادرات ایران نیز با مشوق های جدیدی 
برای خریداران و عملیاتی کردن الزامات قانونی دنبال می شود.به گزارش روابط عمومی 
بانک صادرات ایران، سیدضیاء ایمانی همزمان با بازدید از ادارات کل تدارکات و املاک 
بر فروش اموال مازاد بانک بر اســاس الزامات قانونی تاکید کــرد و از برگزاری مزایده 
جدید با مشوق ها و ابزارهای مناسب برای تسهیل فروش اموال مازاد بانک خبر داد.وی 
با اشاره به رتبه برتر بانک از نظر فروش املاک مازاد در شبکه بانکی، اظهار کرد: بانک 
صادرات ایران در مورد فروش املاک مازاد عملکرد قابل قبول و قابل دفاعی داشته و تا 
پایان سال طبق دستورالعمل بانک مرکزی در خصوص رعایت نسبت دارایی به سرمایه، 
فروش دارایی های مازاد را در دستور کار خود دارد  و با برنامه ریزی های جدی و اقدامات 
مهمی که در این زمینه صورت گرفته، این روند در ماه های پیش رو با سرعت بیشتری 
تداوم خواهد یافت.وی از انجام مزایده بزرگ املاک بانک خبر داد و افزود: بانک صادرات 
ایران از ابتدای ســال تاکنون با انجام 22 مزایده توانسته 36 رقبه ملک مازاد خود به 
ارزش بیش از 601 میلیارد ریال را به فروش برساند و با دریافت نتایج نهایی 
برخی اقدامات برای ارزش گذاری سراسری املاک، مزایده بزرگ املاک بانک 

در نیمه مردادماه سال جاری برگزار خواهد شد.

صندوق های کالایی در بورس چه بازدهی داشتند؟
 در حال حاضر 14 صنــدوق کالایی در بورس کالا معامله 
می شــود که عمدتا در حوزه ســکه و طلا فعالیت می کنند. 
کــد خبر : 1۵296۵ به گــزارش خبرنــگار ایبِنا، صندوق 
ســرمایه گذاری در اوراق بهادار مبتنی بر ســپرده کالایی، 
صندوقی اســت که منابــع آن در اوراق بهــادار مبتنی بر 
ســپرده کالایی ســرمایه گذاری می شــود. در بازار سرمایه 
صندوق های ســرمایه گــذاری متفاوتی در حــال معامله 
هستند که هر یک از این صندوق ها کارکرد مختص به خود 
را دارند، یکی از این صندوق ها، »صندوق ســرمایه گذاری 
در اوراق بهادار مبتنی بر ســپرده کالایی« اســت. صندوق 
ســرمایه گذاری در اوراق بهادار مبتنی بر ســپرده کالایی 
یا به عبارت آســان تر »صندوق هــای کالایی« یکی از انواع 
صندوق های سرمایه گذاری است که منابع مالی آن به جای 
اینکه صرف ســرمایه گذاری در سهام شــرکت ها یا اوراقی 
بــا درآمد ثابت شــود، در اوراق بهادار مبتنی بر »ســپرده 
کالایی« ســرمایه گذاری می شــود و به افــراد این امکان 
را می دهد که تنها با دریافت کد بورســی و درســت مانند 
خرید ســهام در بورس، در کالا هایــی مانند طلا و زعفران 
ســرمایه گذاری کنند. صندوق کالایی  زیرمجموعه بورس 

کالا راه اندازی می شــود و اصلی ترین هــدف از ایجاد این 
صندوق هــا تامین مالی عرضه کنندگان و خریداران اســت. 
به عبارت دیگــر صندوق های کالایی انواعی از صندوق های 
ســرمایه گذاری هســتند که منابع مالی آن ها به جای این 
که در ســپرده های بانکی یا سهام شرکت ها سرمایه گذاری 
شــود، صرف ســرمایه گذاری در اوراق بهادار مبتنی بر کالا 
می شود. این کالا ها شامل سکه طلا و زعفران است؛ بنابراین 
برای خرید ایــن صندوق ها کد بورســی کفایت می کند و 
الزامی بــرای دریافت کد بورس کالا نیســت. صندوق های 
کالایی دروه تقســیم ســود ندارند و از این 14 صندوق 11 
صندوق به صورت ETF معامله می شوند. در حال حاضر 14 
صندوق کالایی در بورس کالا معامله می شود که عمدتا در 
حوزه ســکه طلا فعالیت می کنند. در جدول زیر فهرســت 
صندوق های کالایی و قیمت ابطال و صدور و بازده یک ساله 
این صندوق ها را مشــاهده می کنیــد. طبق جدول به طور 
معمول ســرمایه گذاری در صندوق هــای کالایی به مراتب 
بازدهی بهتر از شاخص کل را به سرمایه گذاران داده است. 
در بین 14 صندوق کالایی تنها یک صندوق اســت که در 

مدت یک سال گذشته بازده منفی داشته است.

طبق مصوبه شــورای پول و اعتبار، 
سقف تسهیلات مســکن در تهران 
به صورت انفرادی و برای زوجین به 
400 و ۸00 میلیــون تومان افزایش 
یافتــه اســت.کد خبــر : 1۵2942 
به گــزارش ایبِنا، میثــم زارع ؛ مدیر 
نهاد های مالی فرابــورس به آخرین 
تغییرات صــورت گرفتــه در اوراق 
تسهیلات مسکن اشاره کرد و اظهار 
داشت: سقف تسهیلات مسکن پیش 
از این در تهران بــه صورت انفرادی 
200 میلیــون تومان و برای زوجین 
400 میلیون تومــان بود که اکنون 
بر اســاس مصوبه جدید شورای پول 
و اعتبار، ســقف تسهیلات در تهران 
به صورت انفــرادی به 400 میلیون 
تومان و برای زوجین به ۸00 میلیون 
تومان افزایش یافته است. وی اعلام 
کرد: برای شهر های بالای 200 هزار 
نفر و در مناطق شــهری نیز ســقف 
و ســاخت مسکن  تسهیلات خرید 
از محــل گواهی حق تقدم نســبت 
به گذشــته تا 2 برابر افزایش یافت. 
به گفته زارع زاده، ســقف تسهیلات 
پوشــش هزینه تعمیر و نوســازی 
واحد های مســکونی )جعاله( نیز که 
پیش از ایــن ۸0 میلیون تومان بود 
به 160 میلیون تومان افزایش یافته 
اســت. مدیر ابزار ها و نهاد های مالی 
فرابورس ایران اظهار داشــت: با این 
افزایش در سقف تسهیلات مسکن، 
محدودیــت خرید اوراق تســهیلات 
مسکن بانک مسکن در بازار ابزار های 
نوین مالی فرابورس ایران )نماد های 
تســه( که پیــش از این بــرای هر 
شــخص ۵60 ورقه بــود به حداکثر 

یک هــزار و 120 ورقه افزایش یافته 
اســت. وی ادامه داد: هر برگه اوراق 
تسهیلات مســکن ۵00 هزار تومان 
وام برای متقاضیان را تامین می کند 
و نرخ ســود تسهیلات خرید مسکن 
22.۵ درصد با بازپرداخت 12 ســال 
و نرخ ســود جعاله )تعمیر/ تکمیل( 
نیــز 22.۵درصــد و بازپرداخت پنج 
سال است. زارع زاده خاطرنشان کرد: 
پیش از مصوبه 30 خردادماه ســال 
1402 شــورای پول و اعتبار، انتشار 
گواهی هــای حق تقدم اســتفاده از 
تسهیلات مسکن به نوعی در اختیار 
بانک های تجــاری بود که تنها بانک 
مســکن )در نماد های تسه( و بانک 
ملــی )در نماد های تملــی( اقدام به 
انتشار گواهی های حق تقدم استفاده 
از تســهیلات مســکن کرده بودند، 
اما با مصوبه جدیــد همه بانک ها و 

موسســات اعتباری می توانند از این 
امکان بهره مند شوند. مدیر ابزار ها و 
نهاد های مالی فرابــورس ایران ادامه 
داد: مصوبه جدید شورای عالی پول و 
اعتبار که به منظور کمک به خریداران 
و مصرف کنندگان واقعی مســکن از 
طریق کاهش قیمت گواهی های حق 
تقدم اســتفاده از تسهیلات مسکن، 
ایجاد رقابت بیشتر در شبکه بانکی و 
کمک به رونق بخش مسکن ابلاغ شد 
به همه بانک ها و موسسات اعتباری 
این امکان را می دهد تا پس از تایید 
بانک مرکزی از حیث عملیاتی بودن 
و شــرط تعادل در منابع و مصارف، 
اقدام به انتشار گواهی های حق تقدم 
تسهیلات مسکن کنند. وی با تاکید 
بر اینکه سیاســت گذار با این مصوبه 
از 2 جنبه اقــدام به هدف گذاری در 
تقویت ســمت تقاضای بازار مسکن 

کرده اســت، افــزود: در این زمینه 
نخســتین هدف افزایــش 2 برابری 
سقف تســهیلات مســکن و سقف 
تعمیر  هزینه  پوشــش  تســهیلات 
و نوســازی واحد هــای مســکونی 
)جعاله( اســت. زارع زاده هدف دیگر 
این اقــدام را انتظــار کاهش قیمت 
گواهی هــای حق تقدم اســتفاده از 
تسهیلات مســکن از طریق افزایش 
عرضه ایــن گواهی ها توســط تمام 
بانک ها و موسســات اعتباری اعلام 
کرده اســت. مدیر ابزار ها و نهاد های 
مالی فرابورس ایران اظهار داشــت: 
نکته ای که وجود دارد این اســت که 
چند درصد متقاضیــان واقعی برای 
خرید مسکن و خانه دار شدن توانایی 
تأمین نرخ موثــر تامین مالی از این 
مسیر را دارند؟ و موضوع بعدی اینکه 
باوجود انتظارات تورمی، کوتاه شدن 
ســیکل های افزایش قیمت، بازدهی 
بازار های مــوازی، در صورت کاهش 
متوسط قیمت حق تقدم ها جذابیت 
حساب های اختصاصیِ دریافت اوراق 
و تسهیلات و استقبال سپرده گذاران 
از ســپرده گذاری در این حســاب ها 
چقدر تحــت تأثیــر قــرار خواهد 
گرفت؟ وی در پایــان گفت: باتوجه 
بــه پذیرش گواهی هــای حق تقدم 
ایران  تسهیلات مسکن در فرابورس 
)در نماد های تســه و تملی( و وجود 
زیرساخت نقل و انتقال اوراق مذکور 
در بازار ابزار های نوین مالی فرابورس 
ایران، ســایر بانک ها نیز می توانند به 
استناد مصوبه اخیر شورای عالی پول 
و اعتبــار از این ظرفیت در فرابورس 

ایران بهره مند شوند.

مدیر نهاد های مالی فرابورس اعلام کرد؛

جزییات افزایش سقف خرید 
اوراق تسهیلات مسکن

در حالی شاخص کل در هفته گذشته 6.1 درصد کاهش یافته بود، که امروز پس از گذشت 14 
دقیقه از شروع بازار 0.13 درصد رشد کرده است کد خبر : 1۵2929 به گزارش خبرنگار ایبِنا، 
شاخص کل بازار سرمایه امروز )شنبه 24 تیر( با گذشت 14 دقیقه از شروع معاملات بیش از 
2 هزار واحد معادل 0.13 درصد رشــد کرد و در کانال دو میلیون و 74 هزار واحدی افزایش 
یافته است. شاخص کل هم وزن نیز 0.27 درصد رشد کرد و در کانال 726 هزار واحدی قرار 
گرفته است. شاخص کل فرابورس نیز 0.76 درصد معادل 204 واحد تقویت شده و در کانال 
27 هزار و 212 واحدی ایستاده است. تا کنون در معاملات امروز بیشترین حجم معاملات به 

گروه خودرو تعلق دارد. دومین رشد حجم معاملات نیز به گروه انبوه سازی رسید.

معاون جدید واگذاری ســهام و بنگاه های ســازمان خصوصی سازی آخرین وضعیت واگذاری ســهام عدالت به جاماندگان را تشریح کرد.پ کد خبر : 
1۵29۸۵ به گزارش ایبِنا، محمود قامت درمورد تخصیص سهام عدالت به جاماندگان اظهار کرد: ترجیح سازمان خصوصی سازی و قانون گذار واگذاری 
سهام شرکت های بورسی به جاماندگان سهام عدالت است. سازمان خصوصی سازی در پیشنهادی که سال گذشته به دولت ارائه کرد اعلام کرد که سهام 

شرکت های بورسی را مد نظر دارد، امسال نیز پیشنهاد مذکور دوباره مطرح شده است وی به این سوال که کدام شرکت های بورسی مد نظر قرار دارند، پاسخ داد: شرکت هایی از جمله هلدینگ 
خلیج فارس، فولاد مبارکه، شرکت ملی صنایع مس و.... به طور کلی همه شرکت های بورسی که در گروه دو دولت قرار دارند پیشنهاد نخست برای واگذاری سهام عدالت به جاماندگان هستند. 
معاون سازمان خصوصی سازی همچنین در مورد مبلغی که قرار است به جاماندگان تخصیص یابد توضیح داد: رقم سال گذشته 10 میلیون تومان بوده است، اما ممکن است امسال تغییر کند. بر 
اساس این گزارش، سال قبل حدود 3.۵ میلیون نفر به عنوان جامانده سهام عدالت شناسایی شدند و قرار بود به هرکدام از این افراد 10 میلیون تومان سهام عدالت تخصیص یابد، اما در نهایت رئیس 
سازمان خصوصی سازی از درخواست لغو تصویب نامه تخصیص سهام عدالت به جاماندگان خبر داد. حسین قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی نیز درمورد دلیل این درخواست توضیح داد: 
حدود سه میلیون و ۵00 هزار نفر به عنوان جامانده سهام عدالت شناسایی شده اند که این موضوع به 3۵ هزار میلیارد تومان منابع نیاز دارد، درحالی که طبق تصویب نامه هیات وزیران قرار است 
دو درصد سهام بانک ملت، سه درصد از سهام بانک تجارت و 2.7 درصد سهام بانک صادرات مشمول این واگذاری شوند و باید گفت منابع در نظر گرفته شده، منابع مورد نیاز را پوشش نمی دهد.

در ابتدای معاملات روز شنبه روی داد:

شروع سبز بورس پس از یک هفته 
ریزش

آخرین وضعیت واگذاری سهام عدالت به 
جاماندگان اعلام شد

عضو ناظر شــورای عالی بورس با بیان اینکه تمام معاملاتی که 
پس از مصوبه افزایش نرخ خوراک انجام شده باید مورد بررسی 
قرار بگیرند،گفت: شرکت هایی که رانت اطلاعاتی داشتند اعم از 
شــرکت های عمومی یا شرکت های وابسته به ستادها از جمله 
ســتاد اجرایی فرمان امام و وابســته به حاکمیت، اسامی همه 
آنها را افشا می کنیم. تمام شرکت های متخلف و رانتی بورس، 
حتی وابسته به حاکمیت را افشا می کنیم محسن علیزاده، عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا درباره احتمال تخلف نشت اطلاعات محرمانه درباره  مصوبه 
افزایش نرخ خوراک پتروشــیمی ها به 7هزار تومان و ارائه این 

اطلاعات به تعدادی از شــرکت های بورســی اظهار داشت: اگر 
متوجه شــویم که مصوبه هیات دولت بــا قوانین مغایرت دارد 
به طور قطع این موضوع را در هیات تطبیق مطرح و بررســی 
می کنیــم. وی ادامه داد: اما درباره تخلف احتمالی و برخورد با 
متخلفان، این موضوع را در جلســه شورای عالی بورس مطرح 
کردیم و همه اعضا به اتفاق این نظر را داشتند که تمام معاملاتی 
که پس از این مصوبه انجام شده باید مورد بررسی قرار بگیرند و 
حتی اگر معاملات در سایر بخش ها هم باشند، باید افشا شوند. 
عضو ناظر شــورای عالی بورس افزود: بنــده به عنوان ناظر در 
شــورای عالی بورس این خواســته و مطالبه را حتما پیگیری 

می کنم.      علیزاده درباره نحوه جبران زیان ســهامداران در این 
بازه زمانی گفت: پرداختن به این موضوع که چه کسی باید زیان 
را جبران کند، موضوع زمان حال حاضر نیســت اما حتما اگر 
تخلفاتی انجام شده باشد را افشا می کنیم و اعلام می کنیم که 
چه کســانی رانت اطلاعاتی و دسترسی به این مصوبه  داشتند 
که باعث شده در یک روز و در تاریخ انتشار آن نامه، شاخص به 
شدت ریزش داشته باشد. وی تاکید کرد: شرکت هایی که رانت 
اطلاعاتی داشــتند حتی از شرکت های عمومی یا شرکت های 
وابسته به ستادها از جمله ستاد اجرایی فرمان امام و وابسته به 

حاکمیت باشند، اسامی آنها را افشا می کنیم.

عضو ناظر شورای عالی بورس:

تمام شرکت های متخلف و رانتی بورس، حتی وابسته به حاکمیت را افشا می کنیم
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گزیده خبر

عادی سازی روابط با ریاض، آرزوی دست نیافتنی 
برای نتانیاهو

یک رسانه عرب زبان نوشته اســت که رؤیای نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
برای عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیســتی با توجه به تحولات منطقه و 
خواســته های ریاض به یک رویای دور و دراز برای وی تبدیل شــده اســت؛ 
چراکه واشنگتن و تل آویو حاضر به پذیرش خواسته های عربستان نیستند. به 
گزارش ایسنا، روزنامه رای الیوم در این باره نوشته است که طبق عقیده محافل 
سیاسی مطلع رژیم صهیونیستی، عادی سازی روابط میان این رژیم و عربستان 
سعودی هنوز بسیار دور از دسترس است و فشارهایی که تل آویو و دولت آمریکا 
به رهبری جــو بایدن به آن وارد کرده اند تا بدیــن لحظه نتیجه ای به همراه 
نداشته است. محافل سیاسی مطلع رژیم صهیونیستی همچنین معتقد هستند 
شروطی که عربستان سعودی برای عادی سازی وضع کرده، مانع از پیشرفت 
و هموار کردن راه برای توافق با رژیم اشــغالگر شده است. این منابع همچنین 
به روزنامه هاآرتص گفته اند، خواسته عربستان که مانع پیشرفت در این زمینه 
می شود، مربوط به پیوستن این کشور به "باشگاه هسته ای بین المللی" و ایجاد 
یک نیروگاه هسته ای غیرنظامی در ریاض است؛ خواسته ای که نگرانی آمریکا 
و رژیم صهیونیستی نسبت به عواقب آن را به همراه داشته و در نتیجه توسط 
هر دو طرف رد شــده است. علاوه بر این، در مطالعه جدیدی که توسط مرکز 
مطالعات امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی وابسته به دانشگاه تل آویو منتشر 
شــده است، گشایش مسیر سیاســی میان رژیم اشغالگر و عربستان سعودی 
ممکن اعلام شده است؛ اما مستلزم مداخله جدی، واضح و قوی آمریکاست و 
باید واشــنگتن خواسته های مطرح شده توسط ریاض را اجرا کند، مشروط بر 

اینکه از نظر کابینه تل آویو قابل قبول باشد.

دور جدید مذاکرات باکو و ایروان در بروکسل
تازه ترین دور مذاکرات باکو و ایروان با میانجی گری رئیس 
شــورای اروپا در بروکسل برگزار شد. به گزارش ایسنا، به 
نقل از خبرگزاری رویترز، شــارل میشــل، رئیس شورای 
اروپا در بروکســل میزبان الهام علی اف، رئیس جمهوری 
آذربایجان و نیکول پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان بود؛ 
دیداری که با هدف پایان دادن به تنش های خشونت آمیز 
باکــو و ایروان برگزار شــد. این مذاکــرات با هدف پایان 
دادن به بیش از ســه دهه مناقشه بر سر منطقه »قره باغ 
کوهســتانی« برگزار شــد که بخش اعظــم جمعیت آن 
ارمنی هستند، اما بخشــی از خاک جمهوری آذربایجان 
محسوب می شود. شارل میشل درباره این نشست گفت: 
تاثیرگــذار بود. باکو و ایروان توافــق کردند که با جدیت 
بیشــتری به تحدید حدود مرزها بپردازند. اتحادیه اروپا 
آماده اســت تا در تامین بودجه ساخت راه آهن در قفقاز 
جنوبــی کمک کند. او همچنین با بیــان اینکه »یکی از 
جامع ترین و سرسخت ترین مراحل مذاکره بین ارمنستان 
و  آذربایجان را پشــت سر می گذاریم« اعلام آمادگی کرد 
که به عادی ســازی وضعیت قفقاز جنوبی کمک کند. این 
تازه ترین دور مذاکرات باکو و ایروان پس از آن برگزار شد 
که جمهوری آذربایجان کریدور لاچین را مســدود کرد؛ 
کریدوری که تنها راه ارتباطی ارمنســتان و قره باغ است. 
در همین حال، روســیه نیز پیشنهاد برگزاری نشستی در 
مســکو را مطرح کرده و گفته که پیمان صلح نهایی میان 
این دو کشــور می تواند در مسکو امضا شود. این در حالی 
اســت که ســاعاتی پس از برگزاری نشست سه جانبه در 
بروکســل که در آن اتحادیه اروپا طرفین را به خودداری 
از »خشــونت و جدل لفظی« دعوت کرد، باکو مدعی شد 
که روسیه و ارمنستان توافق آتش بس در قره باغ را نقض 
می کنند. قره باغ منطقه ای کوهســتانی و کوچک اســت 
که از فروپاشــی شــوروی تا امروز دو جنگ را پشت سر 
گذاشته اســت. این منطقه بخشــی از خاک آذربایجان 
محسوب می شود، اما حدود ۱۲۰ هزار شهروند ارمنی تبار 
دارد. در پــی نبردی طاقت فرســا و برقراری آتش بس به 
میانجی گری روسیه، آذربایجان در ۲۰۲۰ کنترل مناطقی 
از قره باغ را که تحت سلطه ارمنی ها بود،  به دست گرفت. 
وزارت خارجــه جمهوری آذربایجــان در بیانیه ای اعلام 
کرد: ارمنستان بســیاری از مفاد توافق آتش بس را نقض 
کرده و روسیه هم بر خلاف وظیفه اش تحت این قرارداد، 

در راســتای اجرای کامل آن عمــل نمی کند. این وزارت 
خانه گفته اســت: واضح اســت که تلاش برای اســتفاده 
سیاســی از ایجاد ایست بازرســی در دالان لاچین – که 
حق حاکمیتی جمهوری آذربایجان اســت – و همچنین 
بیانیه ها درباره بحران انســانی در این منطقه بی اســاس 
هســتند. این وزارتخانه همچنین مدعی شد که نیروهای 
صلح بان روسیه از نیروهای مســلح ارمنستان حمایت به 
عمل می آورند. در ادامه این بیانیه آمده اســت که ارتباط 

آزاد میــان مناطــق 
جمهــوری  غربــی 
آذربایجان و نخجوان 
مختلف  بهانه های  به 
اختــلال  دچــار 
روســیه  می شــود. 
در روز شــنبه اعلام 
آمادگــی کــرد تــا 
ســه جانبه  نشستی 
وزرای  ســطح  در 

خارجه برگــزار کنــد. وزارت خارجه 
روســیه در بیانیه ای اعلام کرد که این 
نشست می تواند به نشست دیگری در 
مســکو برای امضای توافق صلح ختم 
شــود. باکو در واکنش اظهار داشــت 
کــه این بیانیه وزارت خارجه روســیه 
موجب »ناامیدی و ســوءتفاهم« شده 
و اظهارات مســکو را مبنی بر حمایت 

از تمامیــت ارضــی جمهوری آذربایجــان نقض می کند. 
شارل میشل همچنین گفت که آذربایجان را به گفتگوی 
مســتقیم با ارامنه قره بــاغ به منظور ایجــاد اعتماد بین 
طرفین دعوت کرده اســت. رئیس شــورای اروپا در ادامه 
گفت:  پیشــرفت واقعی به قدم های بعدی بســتگی دارد 
که باید در آینده نزدیک برداشــته شــوند. اولویت ما این 
است که خشونت و جدل های لفظی متوقف شود تا فضای 
برای صلح و مذاکرات عادی سازی فراهم شود. او خواهان 
جلســه دیگری بین الهام علی اف و پاشینیان در بروکسل 
پس از پایان تابســتان شد. همچنین، جلسه ای پنج جانبه 
)با حضور رهبران فرانســه و آلمان( در حاشــیه سومین 
»نشست جامعه سیاسی اروپا« قرار است در ماه اکتبر در 
قصر الحمرا در گرانادای اسپانیا برگزار شود. این نهاد سال 
گذشته در پی حمله روســیه به اوکراین بنیانگذاری شد 
و اولین جلســه اش در اکتبر ۲۰۲۲ در پراگ برگزار شد. 
چهل وچهار کشور اروپایی، از جمله باکو و ایروان، در کنار 
اتحادیه اروپا در این نهاد حضور دارند. روســیه، بلاروس 
و قزاقســتان تنها کشورهایی اند که می توان گفت اروپایی 

محسوب می شوند اما در این سازمان حضور ندارند.

دونالد ترامپ، رئیس جمهوری ســابق آمریکا. دونالد ترامپ در ســخنرانی انتخاباتی خود گفت که ایالات متحده »جهنم دره ای« اســت 
که به دســتی مشــتی »اراذل و اوباش منحرف« هدایت می شود. به گزارش ایســنا، به نقل از پایگاه خبری ایندیپندنت، دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری سابق آمریکا در اختتامیه گردهمایی جریان راست آمریکا و در خلال تبلیغات خود برای انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ 
این کشور گفت که آمریکا یک »جهنم دره« است که به دست »اراذل و اوباش« و »افراد منحرف« افتاده است. او در این سخنرانی تصویر 
تاریکی از وضعیت کشــورش ترســیم کرد و گفت که »رویای آمریکایی« در دوره جو بایدن، رئیس جمهوری کنونی آمریکا از بین رفته است. وی در جمع کنشگران راست گرا 
در فلوریدا گفت: این انتخابات تعیین می کند که نسل شما کشوری آزاد خواهد داشت یا یک کشور فاشیست. این نامزد جمهوری خواه با انتقاد از سیاست های مهاجرتی دولت 
دموکرات جو بایدن گفت: میلیون ها اجنبی وارد مرزهای ما شــده اند، این یک تجاوز اســت، مثل تجاوز نظامی. حقوق و آزادی های ما به فنا رفته است. دونالد ترامپ در ادامه 
خطاب به حاضران گفت: کشورتان در حال تبدیل به یک جهنم دره جهان سومی است که به دست سانسورچی ها، تبهکاران منحرف و اراذل و اوباش مدیریت می شود. ترامپ این 
اظهارات را در حالی مطرح کرد که هیئت منصفه دادگاهی در ایالت جورجیا در حال بررسی اتهام وارده به او مبنی بر تلاش برای ابطال نتیجه انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۰ 
در این ایالت است. علاوه بر این، وزارت دادگستری آمریکا هم هیئت ویژه ای برای تحقیق درباره تلاش نزدیکان ترامپ در راستای ابطال نتیجه این انتخابات به راه انداخته است.

پوتین می گوید روسیه هنوز نیازی به استفاده از مهمات خوشه ای ندارد، اما اگر این مهمات علیه کشورش استفاده شود، این حق را دارد 
که اقدامات متقابل انجام دهد. به گزارش ایسنا به نقل از اسپوتنیک، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در گفتگو با شبکه روسیا 
۱، نظر خود را در مورد تصمیم دولت جو بایدن، رئیس جمهور ایالات متحده برای ارائه مهمات خوشه ای به اوکراین - که در بیش از 

۱۰۰ کشور به دلیل خطری که برای غیرنظامیان ایجاد می کند ممنوع است، ارائه کرد. او گفت: آمریکا قبلا گفته بود که استفاده از مهمات خوشه ای جنایت جنگی است، 
باید با آن برخورد شود.  من فکر می کنم اینگونه باید به آن نگاه کرد. تحویل مهمات خوشه ای آمریکا به اوکراین جرم است او افزود: رژیم کی یف این کار را به دلیل کمبود 
مهمات انجام می دهد. رهبر روسیه تاکید کرد: روسیه دارای ذخایر کافی از انواع مهمات خوشه ای است. روسیه هنوز نیازی به استفاده از مهمات خوشه ای نداشته، اما اگر 
این نوع تسلیحات علیه نیروهای این کشور استفاده شود، مسکو حق دارد اقدامات متقابل انجام دهد. هفته گذشته، ایالات متحده از بسته کمک نظامی جدیدی به اوکراین 
که شامل مهمات خوشه ای است، رونمایی کرد. پوتین گفت: »تا به حال این کار را نکرده ایم، استفاده نکرده ایم و چنین نیازی نداشتیم، با وجود کمبود مهمات در یک دوره 
زمانی مشخص، اما این کار را نکردیم. رئیس جمهور روسیه  روند عملیات نظامی ویژه در اوکراین را مثبت ارزیابی و خاطرنشان کرد که نیروهای مسلح روسیه »قهرمانانه« 

رفتار می کنند و تمام تلاش های دشمن برای شکستن دفاع روسیه در جریان به اصطلاح ضد حمله کی یف را خنثی می کنند.

ترامپ: آمریکا »جهنم دره ای« شده در دست »اوباش 
منحرف«

پوتین: اگر از مهمات خوشه ای علیه روسیه استفاده 
شود مقابله به مثل می کنیم
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دبیر هیات حمایت از کرســی های نظریه پردازی، نقد و مناظره از 
ورود رییس جمهوری به موضوع برگزاری کرســی های آزاداندیشی 
دانشــگاه ها خبر داد و گفت: با ورود رییس جمهوری به این عرصه، 
دانشــجویان از یک سری آزادی ها و مصونیت های ویژه پس از بیان 
برخــوردار می شوند.حجت الاســام عبدالکریم بهجت پور  عقیده 
در گفت وگو با ایســنا، ضمن بیان ایــن مطلب در خصوص دلایل 
عدم رونق کرســی های نظریه پردازی در دانشــگاه ها خاطرنشان 
کرد: کرســی های آزاداندیشی پس از تاکید مقام معظم رهبری در 
سال ۸۵ راه اندازی شدند، اما به دلیل آن که تضمین مناسبی برای 
مصونیت دانشجویان پس از بیان عقیده در این کرسی ها داده نشد، 
این کرســی ها تعطیل شدند.وی در ادامه تصریح کرد: مکاتبه ای با 
برخی نهادها و دســتگاه ها در زمینه تضمین راه اندازی کرسی های 
آزاداندیشی انجام شد، اما متاسفانه آنها تضمین مناسبی را در این 
رابطه ندادند. بر این اساس در این دوره بنا شد روی اصل مجوزهای 
این کرسی ها تمرکز شود، به نحوی که این مجوزها از سوی ریاست 
جمهوری اخذ شوند و با دستور و فرصتی که ایشان عنوان می کند، 
این کرسی های آزاداندیشــی با ابعاد و شرایط خاص در دانشگاه ها 
برگزار شــوند.این عضو عالی شورای عالی انقاب فرهنگی با تاکید 
بر اینکه ریاست جمهوری در بحث برگزاری کرسی های آزاداندیشی 
دخالت خواهند کرد که در پی آن دانشجویان از یک سری آزادی ها 
و مصونیت های ویژه برخوردار می شــوند، گفت: نهادها و دستگاه ها 
قاعدتا تابع دستوری هستند که رییس جمهوری در این زمینه صادر 
می کند. در واقع این نهادها و دستگاه ها منتظر بودند که از مقامات 
بالا در این زمینه ورودی صورت بگیرد که خوشبختانه زمینه برای 
این ورود فراهم شد.دبیر هیات حمایت از کرسی های نظریه پردازی، 
نقد و مناظره با اشــاره به تدوین دســتورالعمل جدید درباره ورود 
ریاست جمهوری در بحث کرسی های آزاداندیشی، ادامه داد: ضمن 
آن که ما در شــورای عالی انقــاب فرهنگی خانه ملی گفت وگوی 
آزاد در دانشــگاه ها را ایجاد کردیم کــه البته این خانه هنوز بطور 
رسمی کار خود را شروع نکرده است، با توجه به اینکه تاسیس این 
خانه از ســوی شورا مصوب شد، تاش می کنیم به زودی این خانه 

راه اندازی شود.
وی ادامه داد: ما در شــورای عالی انقاب فرهنگــی، ۱۰ ماده در 
خصوص فعالیت خانه ملی گفت وگوی آزاد در دانشگاه ها را تصویب 
کردیم، اما هنوز این مواد اجرایی نشده است که البته در حال حاضر 
برای اجرای آن با دو یا ســه مانع برخورد کردیم.عضو شورای عالی 
انقاب فرهنگی ادامه داد: مانع اول ایجاد یک پایگاه برای این خانه 
اســت، مانع دوم نیز تضمین مربوط به آزادی های پس از بیان بود 
که هر دو مانع برطرف شــده و از نظر کارشناســان نیز آزادی های 
پس از بیان امکانش در دانشگاه ها فراهم شده است و اگر خانه ملی 
گفت وگوی آزاد فعال شــود، می توانیم بدون مشکل این کرسی ها 
را برگزار کنیم.بهجت پور خاطرنشــان کرد: خانه ملی گفت وگوی 
آزاد در دانشــگاه ها یک شبکه گسترده کشوری را تشکیل می دهد 
و ما در حال حاضر ۱۴۰۰ دستگاه را موظف کردیم که گفت وگوی 
آزاد را اجرایی کنند. ضمن اینکه اعضای هیات علمی دانشــگاه ها 
نیــز می توانند در این زمینه ورود کنند و دانشــگاه ها می توانند از 
طریــق این خانه، گفت وگوهای آزاد خود را راه اندازی کنند و مورد 
حمایت قرار بگیرند.قائم مقام رئیس هیات حمایت از کرســی های 
نظریه پــردازی، نقد و مناظره در خصوص حمایت مادی خانه ملی 
گفت وگوی آزاد از دانشگاه هایی که در این زمینه فعال هستند نیز 
گفت: هنوز در این زمینه به تفاهم نرسیده ایم، اما قرار است اگر در 
مناظرات دو نفر برای گفت وگو مقابل هم قرار بگیرند، امتیازاتی به 
آنها داده شود. در واقع نقش ما بیشتر نقش حمایت و هدایت است، 
به گونه ای که بتوانیم از آزادی های پس از بیان نیز حمایت کنیم و 

اگر افراد نظری را مطرح کردند، انگ بر آنها نچسبانیم.

ورود رییس جمهوری به موضوع 
برگزاری کرسی های آزاداندیشی 

دانشگاه ها

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

یک مشت طبیعت!

فونیکس تیگو ۸ پرو
نماینده رســمی چری چین در ایران، نســخه ای از تیگو ۸ را زمستان ۱۳۹۶ رونمایی کرد؛ ولی این محصول با ظهور موج جدید 
تحریم های اقتصادی و مشکات ناشی از کبود ارز در کشور، فرصت عرضه پیدا نکرد. حالا مدیران خودرو تاش می کند تا نسخه 
ویژه از تیگو ۸ با پسوند پرو را سال ۱۴۰۰ پیش فروش کند. این خودرو در  مقایسه  با نمونه رونمایی  شده در سال ۱۳۹۶، پیشرانه 
قوی تر و کابین متفاوت دارد. یک نوع پیشرانه برای چری تیگو ۸ در بازار چین وجود دارد. این مدل که مدیران خودرو هم وارد 
ایران خواهد کرد، به موتور ۱٫۶ لیتر توربوشارژ با قدرت ۱۹۴ اسب بخار و گشتاور ۲۹۰ نیوتن متر مجهز است. بیشترین قدرت و 
گشــتاور تیگو ۸ پرو به ترتیب در ۵،۵۰۰ و ۲،۲۰۰ نیوتن متر تولید می شود. جعبه دنده اتوماتیک هفت سرعته مجهز به دبل کاچ 
نقش مهمی در ســرعت گیری صفر تا صد کیلومتر  بر  ســاعت ۹ ثانیه ای برای تیگو ۸ پرو دارد. میانگین مصرف سوخت خودرو با 
استاندارد آلایندگی یورو۶ براساس اطاعات موجود در سایت های غیرایرانی، هفت لیتر در صد کیلومتر است که برای خودرویی 
با وزن خالص ۱،۵۵۰ کیلوگرم، راضی کننده خواهد بود. ناگفته نماند این خودرو فقط با سیســتم دیفرانسیل جلو )FWD( تولید 

می شود و نهایت سرعتش به ۱۸۵ کیلومتر بر ساعت می رسد.

پیشنهاد وسوسه برانگیز به هافبک گرجی ناپولی
باشگاه نیوکاسل برای جذب ستاره گرجستانی ناپولی رقم هنگفت ۹۵ میلیون یورو را به این باشگاه ایتالیایی پیشنهاد داده است.

به گزارش ایسنا و به نقل از توتومرکاتو، نیوکاسل در فصلی که گذشت عملکرد بسیار خوبی را از خود نشان داد و توانست سهمیه 
لیگ قهرمانان اروپا را کسب کند. زاغ ها به دنبال حضوری قدرتمند در فصل جدید رقابت های لیگ برتر انگلیس و همچنین لیگ 
قهرمانان اروپا هســتند.این باشگاه انگلیسی که مالکیت آن را صندوق سرمایه گذاری عربستان بر عهده دارد پیشنهادی نجومی 
به خویچا کواراتســخلیا، ســتاره گرجستانی ناپولی، ارائه داده است. نیوکاسل برای جذب این بازیکن حاضر است که ۹۵ میلیون 
یورو به ناپولی پرداخت کند.کواراتســخلیا فصل خیره کننده ای را با ناپولی پشت سر گذاشت و از بهترین بازیکنان قهرمان سری 
A بود. او ســهم بســزایی در قهرمانی تیم در رقابت های سری A داشت و به همین خاطر مورد توجه تیم های سرشناس فوتبال 
جهان قرار گرفته اســت. او البته رویای حضور در رئال مادرید را دارد و بسیار بعید است که رئال حداقل در تابستان سال جاری 

به دنبال او باشد.

پیشنهاد

چهره روز

بیچارگان
رمان بیچارگان اولین رمان داستایفســکی اســت که آن را 
در ۲۰ ســالگی نوشت. داستایفسکی با این اثر توانست وارد 
محافل ادبی روشنفکران مطرح زمان خود شود و راه را برای 
رسیدن به موفقیت هموار کند. داستایفسکی شهرت زیادی 
کسب کرد و داستان اینکه منتقدان چگونه این رمان را کشف 
کردند یکی از ماجراهای مشهور در تاریخ ادب روسیه است. 
قســمتی از ماجرای کشف شــدن این رمان در پشت جلد 
بیچارگان آمده است: بیچارگان رمانی کوتاه در قالب مکاتبه، 
در زمســتان ۴۵ – ۱۸۴۴ نوشته و بازنویسی شد. در ماه مه 
داستایفسکی نسخه دســتنویس رمان را به گریگاروویچ به 
امانت داد. گریگاروویچ دستنویس را نزد دوستش نکراسوف 
بــرد. هر دو باهم شــروع به خواندن دســتنویس کردند و 
ســپیده دم آن را به پایان رســاندند و ساعت ۴ صبح رفتند 
داستایفســکی را بیدار کردند و برای شــاهکاری که آفریده بود به او تبریک گفتند. نکراسوف ان را با این خبر 
که »گوگول تازه ای ظهور کرده اســت« نزد بلینســکی برد و آن منتقد مشهور پس از لحظه ای تردید بر حکم 
نکراسوف مهر تایید زد. روز بعد بلینسکی با دیدار داستایفسکی فریاد زد: »جوان، هیچ می دانی چه نوشته ای؟… 
تو با بیست سال سن ممکن نیست خودت بدانی.« داستایفسکی سی سال بعد این صحنه را »شگفت انگیزترین 
لحظه حیاتش« خواند. بعد از این رمان و تعریف های بسیاری که در محافل ادبی از داستایفسکی می شد، او در 
نامه ای به تاریخ نوامبر ۱۸۴۵ به برادرش چنین نوشت )این قسمت از کتاب داستایفسکی جدال شک و ایمان 
آمده اســت(: خوب برادر، گمان نمی کنم دیگر هرگز بدین پایه از شــهرت و افتخار برسم. همه جا با احترام و 
کنجکاوی بی حساب روبرو می شوم… شاهزاده آدویفسکی التماس می کند به دیداری مفتخرش کنم و کنت س. 
از ناامیدی یقه چاک می زند. پانایف به آنها گفته است نابغه ای ظهور کرده که همه در برابرش با خاک برابرند… 
همه مرا به چشم اعجوبه ای می نگرند. کافی است دهان باز کنم تا فورا شایع شود که داستایفسکی چنین گفته 

است یا داستایفسکی می خواهد چنان کند… 

کیهان کلهر
آذر ۱۳۴۲(موســیقی دان،  )زادهٔ ۳  کَلهُــر  کیهــان 
آهنگ ســاز و نوازندهٔ کُرد از ایل کلهر اهل ایران است. 
ســاز تخصصی کیهان کلهر کمانچه است و افزون بر 
آن تنبور، ســه تار و شــاه کمان نیز می نوازد. کلهر با 
هنرمندان نامی ایرانی همانند محمدرضا شــجریان، 
شــهرام ناظری، حســین علیزاده، علی اکبر مرادی، 
علیرضا افتخاری، ایرج بســطامی، همایون شجریان، 
مجیــد خلج و اعضای گروه دســتان آهنگســازی و 
نوازندگی کرده اســت.او در زمینه آهنگســازی برای 
موسیقی متن فیلم هم فعالیت داشته است. همکاری 
هنری او با هنرمنــدان گوناگون از فرهنگ های دیگر 
از جمله اردال ارزنجان از ترکیه،شجاعت حسین خان 
از هند، یویوما از چین، ژائو ژیپینگ، عالیم قاســمف 
از جمهوری آذربایجان،بروکلین رایدر از آمریکا،ارکســتر فیارمونیک نیویورک، کوارتت کرونوس،و 
گروه ســازهای بادی هلند،او را به هنرمندی بین المللی تبدیل کرده است. کیهان کلهر با آلبوم های 
بی تو بســر نمی شود، فریاد،باران و فراتر از نقشه جغرافیا که در آن ها به عنوان آهنگ ساز و نوازنده 
نقش داشــته، نامزد جایزه گرمی شده است.در پنجاه و نهمین مراسم جایزه گرمی، کیهان کلهر به 
همراه گروه جاده ابریشم به رهبری یویوما توانستند با آلبوم "sing me home" موفق به کسب جایزه 
گرمی بهترین موســیقی جهانی شوند. در چهارمین جشن سالانه موسیقی ما که در تاریخ ۲۵ آذر 
۱۳۹۶ در تالار وحدت تهران برگزار شــد، از کیهان کلهر به پاس یک عمر فعالیت هنری تقدیر به 
عمل آمد.او نخستین نوازندهٔ ایرانی است که برندهٔ جایزهٔ معتبر جهانی »وومکس« در سال ۲۰۱۹ 
شد.کیهان کلهر، جایزهٔ هنرمند برتر سال ۲۰۱۹ در فستیوال جهانی موسیقی وومکس را در تاریخ 
۵ آبان ۱۳۹۸ در کشور فناند دریافت کرد. او این جایزه را به محمدرضا شجریان، که آن زمان در 

بستر بیماری بود، تقدیم کرد.

فرهنگ

کتاب »سینمای ژان پیر ملویل« نوشته روئی نوگیرا 
با ترجمه عباس نادران منتشر شد. به گزارش ایسنا،  
این کتاب در ۲۴۰ صفحه با شــمارگان ۳۰۰ نسخه 
و قیمت ۱۱۰ هزار تومان در موسســه انتشارات نگاه 
عرضه شده است. در  پیش گفتار روئی نوگویرا درباره 
ژان پیــر ملویل می خوانیم:  هیچ چیز ســخت تر از 
صحبت درباره عزیزان از دســت رفته نیست؛ حتی 
امروز )دو ماه پــس از مرگ زودرس ژان پیر ملویل( 
نمی توانــم فکر کنم او را دیگر هرگــز نخواهم دید، 
نمی توانــم تصور کنم او دیگر نیســت تا مثل قبل، 
پاریس )آن پاریس مخفی که فقط او می شناخت( را 
به من نشان دهد. نمی توانم فکر کنم که دیگر هرگز 
به داستان های شگفت انگیز او گوش نخواهم داد و او 
نیســت تا درباره فیلم های دلخواه امریکایی اش برایم تعریف کند. دیگر هرگز صدای گرم، عمیق 
و ظریفش را نخواهم شنید.... برای همیشه ... دیگر... هرگز... تجربه ام در مصاحبه به من آموخته 
اســت که افراد حاضر در برنامه مهارت دارند همه چیز را به دلخواه خودشان تغییر دهند. اگر از 
باران یا هوای خوب از آنها بپرســید، برای گفتن داستان خودشان راهی پیدا می کنند. در طول 
سلسله مصاحبه های بلندی که این کتاب را تشکیل می دهد نیز با این چالش مواجه و مدام ناچار 
بودم توجه »ملویل« را تا حد امکان به کارهای خودش جلب کنم؛ برای او )بر خاف بسیاری از 
همکارانش( بیان صحبت های تحسین آمیز از فیلم های دیگران آسان تر بود تا آثار خودش. ملویل، 
مردی که عاشــق حقیقت و عدالت بود، نســبت به فیلم هایش بسیار بی انصاف بود حتی پس از 
موفقیت »دایره سرخ«، بی اینکه خودش را جدی بگیرد، با طنزی مملو از کنایه گفت: »من دست 

پسرم را گرفته ام و در فیلم راه می برم. بعد به آن همه برنامه های تلویزیونی و رادیویی رفتم.

»سینمای ژان پیر ملویل« در یک کتاب
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